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Fotogalerie

Hasiči pomáhají nejen lidem, ale i čtyřnohým  
tvorům, foto J. Michna

Blesková povodeň pod Kravíma horama, foto J. Michna

SDH Bořetice uspořádalo podzimní Drakiádu,  
foto SDH Bořetice
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Fotogalerie

Nová ulice Záhumenice-Příhon ve výstavbě, foto J. Michna

Opravený prostor před hasičskou zbrojnicí, foto J. Michna

Stávající stav nové ulice Záhumenice-Příhon,  
foto J. Michna
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Fotogalerie

Předhodovní zpívání spojené s oslavou 20 let Svodničanu, foto J. Michna

V pátek před hody jsme postavili máju, foto R. Skoumal
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Fotogalerie

V hodovou neděli se zvalo pod stanem, foto R. Skoumal

Hodové pondělí a tmavé šaty, foto R. Skoumal
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Fotogalerie

Naši krojovaní v hodové úterý, foto R. Skoumal

Na konci srpna jsme zarazili horu, foto J. Michna
Velký úspěch mladší přípravky. Na turnaji v Ivančicích vybojovala 2. místo a David 

Jambor byl vyhlášen nejlepším brankářem turnaje, foto TJ Sokol Bořetice
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Fotogalerie

V říjnu jsme běhali Bořeticemi a za burčákem, foto K. Otáhalová

V září oslavila 90 let paní Anna Vyhňáková,  
foto K. Otáhalová

Paní Štěpánka Nováková oslavila 90 let,  
foto K. Otáhalová
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Fotogalerie

Zahájení nového školního roku, foto J. Michna

Na základní škole probíhalo hasičské cvičení,  
foto J. Michna

Halloweenská zahrada u manželů Zemánkových,  
foto J. Michna
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Vážení spoluobčané, čtenáři Bořetických listů,
blíží se konec letošního roku. Vinobraní je 
pomalu u konce. Teplé podzimní počasí nám 
při sklizni úrody přálo. Věřím, že jste s úro-
dou spokojeni a brzy budeme moci ochutnat 
mladá vína.

Od posledního vydání Bořetických listů 
uplynulo několik měsíců. Proběhly krojové 

hody (v letošním roce hodně mokré), mužský sbor Svodničan oslavil 
20. výročí založení, 19. srpna se v areálu Kravích hor zarážela hora, 
7. října se konal 21. ročník burčákového běhu, 14. října uspořádalo 
Centrum 3G bazárek s dětským oblečením, 22. října hasiči zorga-
nizovali drakiádu. Počasí nám přálo a draků létalo opravdu hodně. 
V plánu akcí je uveden i lampionový průvod 3. listopadu, který musel 
být z důvodu nepříznivého počasí zrušen, o den později vinaři zorga-
nizovali Putování za mladým vínem (těm už počasí přálo), v sobotu 
11. listopadu proběhl jubilejní 10. bazárek s hadříky a 2. prosince již 
tradiční vánoční jarmark.

Již rok uplynul od ukončení výstavby ČOV a kanalizace v obci. Bo-
hužel vám musím sdělit, že jsme do termínu uzávěrky tohoto vydání 
dosud neobdrželi ze SFŽP všechny finanční prostředky z přidělené do-
tace. Věřím, že tentokrát bude již slib ze strany SFŽP splněn a v době, 
kdy toto číslo Bořetických listů vyjde, budeme mít již peníze z dota-
ce na bankovním účtu. Samozřejmě to přináší obci značné problémy 
s financováním probíhajících projektů a dodržováním termínů úhrady 
došlých faktur. Potýkali jsme se také již několikrát s odstraňováním po-
ruch. O provozu se rozepíši v samostatném článku. Přehled celkových 
nákladů, které jsem vám slíbil, musíme ještě odložit. Do dnešní doby 
je uzavřeno 353 smluv o připojení (smlouvy jsou uzavírány na číslo 
popisné), tzn. 1 128 obyvatel, byly rozeslány faktury za stočné. Teprve 
v této fázi si mnozí občané uvědomili, že se budou podílet finančně 
na provozu čističky. Pokud poctivě platíte vyvážení septiků, můžete si 
porovnat částku s úhradou za jeden vývoz septiku a výši zaplaceného 
poplatku. Obec splácí úvěr, hradí energie. V minulosti bylo obci plateb-
ním výměrem uloženo uhradit poplatek za vypouštění odpadových vod 
do vod povrchových ze zdroje znečišťování Obec Bořetice v celkové 
výši 4 091 392,00 Kč za roky 2019–2022.

Z členů zastupitelstva byly ustanoveny pracovní skupiny, které řeší 
problémy s vybíráním poplatků za vodu pod Kraví horou, za provozo-
vání ubytovacích služeb, za ukládání odpadů. Jsem členem pracovní 
skupiny zaměřené na odpady. Předali jsme podklady firmě, která se 

zabývá odpadovým hospodářstvím, a společně se pokusíme nastavit 
nový systém nakládání s odpady.

Proběhla anketa Program rozvoje obce Bořetice na období 
 2024–2028. Cílem dotazníku bylo zjistit, kterým směrem by se měla 
obec v nastávajících letech rozvíjet a co všechno chtějí občané bu-
dovat. Bude to nepochybně vzhledem k dlouhodobému úvěru obce 
složité. Celkem bylo ke dni 8. 11. odevzdáno a vyplněno 538 dotazníků 
z toho bylo 83 papírových a 455 v elektronické podobě. V dotazní-
ku byly oproti původní verzi doplněny i otázky spokojenosti občanů 
s vedením obce, prací sdružení apod. To zřejmě způsobilo, že někteří 
občané odpovídali v elektronické podobě i opakovaně. Všechny od-
povědi jsem četl, v papírové verzi jsem dotazníky pečlivě přepisoval 
do elektronické verze. Připomínky nebudu komentovat. Všichni dostali 
možnost se anonymně vyjádřit, a tak toho prostě využili! Výsledky 
budou vyhodnoceny externí firmou, ale použít do zpracování plánu 
můžeme pouze ty, které s ním úzce souvisí. 

Využiji ve svém úvodníku možnost odpovědět na nejčastější stížnos-
ti za poslední období. Je řešen zápach v obci. Jedná se zřejmě převážně 
o lokalitu Pánské. Domy jsou postaveny pod zemědělským družstvem 
a bioplynovou stanicí. Provozovatel této stanice mně při osobní schůz-
ce na OÚ sdělil, že provoz bioplynky je, pokud proces probíhá bez 
závad, bez zápachu. Občas se vyskladňují kuřata a pokud fouká vítr, 
cítíme to všichni. Při stavebním řízení byl o tom udělán zápis a bylo 
developerovi uloženo kupující na tuto skutečnost upozornit. U zmi-
ňovaného místa pro přecházení směrem na Pánské proběhlo místní 
šetření za účasti dopravní policie ČR Břeclav a projektanta. Projekt je 
již zpracován a předán příslušným orgánům ke schválení. Výtky byly 
i k provozování penzionů v obytné zástavbě. Návrh na změny v územ-
ním plánu je připravován a jednotlivé žádosti se budou schvalovat na 
prosincovém, nebo mimořádném lednovém zastupitelstvu. Připravuje-
me i možné vyřešení přemístění zdravotního střediska, prostor ZŠ, MŠ. 
Všechno je bohužel otázkou peněz a možností získat dotace.

Máme za sebou setkání se seniory a na sóle jsme rozsvítili vánoční 
strom. Rád jsem se s vámi potkal na vánočním jarmarku a těším se na 
vás při akci Česko zpívá koledy. Děkuji všem, kteří se podíleli v tomto 
roce na práci v obci. Přeji všem klidný adventní čas, vánoční svátky ať 
jsou plné pohody v rodinném kruhu. Do nového roku všichni vykročme 
s nadějí, že se nám splní naše přání. 

Všechno nejlepší a pevné zdraví!

 František Petrásek, starostai

Úvodník

Vítejte mezi námi
duben
Sophie Hamplová
červen
Juraj Bvoc
srpen
Natálie Ševčíková
září
Damián Michal
říjen
Edvard Sadílek

Jiří Neděla
Štěpán Hudáček

Sňatek uzavřeli
červen
Jana Dofková  
a Miroslav Přindiš

srpen
Natálie Popovská 
a Vladimír Spurný

Jubilanti
70 let 
září
Stanislava Pazderková

75 let
září
Marie Pazderková 
říjen
Věra Machačová
Jaroslava Chrástková

listopad
Božena Komárková 
 
80 let 
září
Bohumil Gala

85 let
listopad
Jiřina Petrásková
Františka Procházková 

90 let
září
Anna Vyhňáková
VŠEM SRDEČNĚ  
GRATULUJEME, PŘE-
JEME HODNĚ ZDRAVÍ. 

Z našeho středu 
navždy odešli
červenec
Emílie Sýkorová

Společenská kronika naší obce
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SPOLEČNĚ: vyplníme nezbytnou administrativu, 
kterou vyžaduje donátor

nastavíme cíle spolupráce a rámcové 
kroky

vyhodnotíme přínos spolupráce 
a podpoříme v udržení stabilizované 
situace nebo v dalším řešení v rámci 
návazné služby v lokalitě

POMŮŽEME:

zorientovat se v situaci – komplexně ji 
zmapujeme v komunikaci s důležitými 
lidmi či institucemi (učitel, škola, 
zaměstnavatel, úřad práce, OSPOD, 
soud, návazná služba aj.).

identifikovat dostupné zdroje řešení 
jako doprovod na potřebné schůzky, 
pokud to bude nezbytné

v udržení či ve znovuobnovení 
stabilizovaného duševního stavu

PORADÍME: zda máte nárok na některé sociální dávky a můžeme pomoci s přípravou dokumentů a vyplněním formulářů (dávky 
státní soc. podpory, invalidní důchod).

Podpůrný tým duševního zdraví 
dospívajících Hustopečsko
Kdo jsme: 
Nově vzniklý tým zkušených pracovníků z oborů sociální práce, psy-
chologie, poradenství, pedagogiky a andragogiky. Přímo bezplatně 
podporujeme dospívající ve věku 11–21 let a jejich blízké. Začínáme 
svou aktivitu od října 2023 (o počátku podpory jsme ochotni jednat 
a dle kapacity ve výjimečných případech začít se spoluprací i dříve 
v omezeném režimu).

Kdo se na nás může obrátit: 
Mladí lidé ve věku 11–21 let z Hustopečí a okolních měst a obcí 
(ORP Hustopeče a Zaječí), kteří se ocitli v náročně situaci nebo 
potřebují nasměrovat, na koho se mohou se svými obtížemi obrátit. 
Mohou se na nás obracet i rodiče, osoby a instituce, které mají 
mladé lidi v obtížné životní a psychické situaci v péči nebo s nimi 
spolupracují.

Konkrétně se může jednat často o potřeby mladých lidí řešit obtíže:
1) ve škole či v zaměstnání (nedostatečný prospěch, osamělost, ústrky 

spolužáků – kolegů, potíže v získání či udržení zaměstnání aj.). 

2) v kolektivech vrstevníků (izolovanost, osamělost, nedostatek po-
rozumění, vztahové potíže či jiné krize aj.).

3) v domácnosti (potíže v soužití, potíže se zákony, nedobrá komu-
nikace, nepřiměřené tresty či nároky okolí, potíže v přizpůsobení 
se změnám (např. při rozvodu rodičů aj.).

Nebo vás zajímá, jak předcházet duševnímu onemocnění, jak dbát 
o vlastní duševní hygienu, jak řešit výzvy spojené s udržením sta-
bilizovaného duševního stavu, jak vést kvalitní život s duševním 
onemocněním, jak lépe zvládat krize, jak snižovat rizika závislostí 
a poruch příjmu potravy atp.
Kontakt na nás: podpurnytym@seznam.cz

Jak bude spolupráce probíhat: formou osobního setkání, videohovo-
rem, telefonicky, e-mailem.

MAS informuje 
MAS Hustopečsko, z.s. varuje potenciální žadatele před jednáním 
dodavatelů fotovoltaických systémů. Potenciálním žadatelům do-
poručujeme, aby nejprve kontaktovali pracovníky MAS nebo Ener-
getického konzultačního a informačního střediska (EKIS), kteří pro-
věří, jestli mohou v rámci Nová zelená úsporám light podat žádost. 
Další doporučení při výběru dodavatelů jsou pozitivní zkušenosti 
(webové stránky REFSITE sdružují reference firem a produktů na 
jednom místě) a dále doporučujeme oslovovat lokální firmy (po-
třeba revizí se může následně prodražovat). Co určitě nedoporu-
čujeme, uzavírat smlouvy ještě před návštěvou pracovníků MAS 
nebo EKIS.

Získali jsme pro náš region finanční prostředky na realizaci pomoci 
pro neformálně pečující. Tuto sociální práci zajišťují organizace Gi-

rasole, sdružení pro pomoc a rozvoj z.s. a Diakonie ČCE – středisko 
BETLÉM, můžete se na ně bezplatně obracet. Kontaktní údaje jsou 
k dispozici na letácích na následující straně. 

Dále zajišťujeme podporu dospívajícím dětem ve věku 11–21 let, 
kteří se potýkají s duševními poruchami, krizovými situacemi, zá-
vislostmi. Sestavili jsme tým odborníků, kteří mohou poskytnout 
dětem/dospívajícím a jejich rodinám odbornou péči. Jedná se o Pod-
půrný tým duševního zdraví dospívajících Hustopečsko (viz článek 
níže). Současně Vás v předstihu zveme na svépomocná setkání či 
semináře, které budeme během ledna–března na vybraných základ-
ních školách k této problematice realizovat.

 Veronika Mikulicovái
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Informace z jednání zastupitelstva  
obce Bořetice
Zastupitelstvo obce Bořetice na svém VIII. veřejném zasedání kona-
ném dne 6. 9. 2023:
•  schválilo znění a uzavření Dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo s TD 

LKW s. r. o. na akci „Bořetice-Infrastruktura, Záhumenice-Příhon“, 
ke změně došlo z důvodů změny zachycení a odvádění povrcho-
vých dešťových vod do nově budované retenční nádrže s vyústě-
ním do přilehlé vodoteče – Járku. Došlo tak k navýšení ceny díla 
o 3,85 mil. Kč bez DPH;

•  vzalo na vědomí předložené informace a podklady k průzkumu 
trhu na 3 ks nůžkových stanů a na základě kritéria nejnižší na-
bídkové ceny bez DPH schválilo jako dodavatele 3 ks nůžkových 
stanů vč. příslušenství společnost TENTino s.r.o., a to za celkovou 
cenu 123 622,39 Kč bez DPH (149 583,00 Kč vč. DPH), na stany 
nám byla schválena dotace z Programu rozvoje venkova ve výši 
120 tis. Kč;

•  revokovalo část usnesení, kterým dne 10. května 2023 zastu-
pitelstvo schválilo prodej pozemků v lokalitě Záhumenice-Příhon 
některým zájemcům, a to z důvodu, že tito přestali mít o pozemky 
zájem, a zároveň zastupitelstvo schválilo opětovné zveřejnění zá-
měru prodeje těchto pozemků;

•  schválilo navýšení kapitoly rozpočtu Obce Bořetice určené pro 
JSDH o částku 50 000 Kč  za účelem opravy motorového čerpadla 
PS-12.

Zastupitelstvo obce Bořetice na svém IX. Mimořádném veřejném 
zasedání konaném dne 25. 10. 2023: 
•  projednalo a schválilo znění a uzavření kupních smluv, svěřenec-

kých smluv, dohod o úpravě vzájemných vztahů, práv a povinností 
vztahujících se k prodeji pozemků v lokalitě Záhumenice-Příhon 
s některými kupujícími;

•  revokovalo část usnesení, resp. usnesení, kterými zastupitelstvo 
schválilo prodej pozemků v lokalitě Záhumenice-Příhon některým 
zájemcům, a to z důvodu, že tito přestali mít o pozemky zájem, 
a zároveň zastupitelstvo schválilo opětovné zveřejnění záměru 
prodeje těchto pozemků.

Upozornění: jedná se o upravený výňatek (s komentáři) z přijatých 
usnesení. Plnou verzi usnesení je možné nalézt na webu www.uzob.cz.

 Jiří Michna, místostarostai
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Odpady od příštího roku „v novém“
Vážení spoluobčané,
chtěli bychom vás tímto informovat, že v průběhu příštího roku, 
tj. roku 2024, budeme postupně zavádět v naší obci změnu ve 
sledování a úhradách za vámi vyprodukovaný odpad, včetně za-
vedení poplatku za některé druhy ukládaných odpadů na sběrném 
dvoře. Jedná se o evidenční systém ECONIT. Díky tomuto systému 
získáme komplexní přehled o odpadech (počet svezených nádob, 
množství odpadu, neshodné stavy apod.). Evidence bude adres-
ná, proto nám umožní zavést motivační systém. Na úvod chceme 
zdůraznit, že cílem připravované změny není získat víc finančních 
prostředků pro obec, ale zavést spravedlivý způsob úhrad pro 
jednotlivé domácnosti, a přimět tak další domácnosti k lepšímu 
třídění a snížení odpadů končících v popelnicích a sběrném dvo-
ře. Jsme jenom jedna z dalších obcí v regionu, která se k tomuto 
způsobu úhrady rozhodla. Zavedení nového systému bude náročné 
a první rok bude rokem zkušebním, kdy ve spolupráci s firmou JRK 
Česká republika s.r.o. a společností Hantály a.s. Velké Pavlovice 
budeme postupně nastavovat způsob evidence, vážení, čipování 
popelnic, zavádění jednotlivých domácností do evidenčního sys-
tému a porovnávat výsledky. Pro rok 2024 zůstane ještě poplatek 
za obyvatele/rok, ale od roku 2025 bychom chtěli přejít na nový 
způsob úhrady.

Systém evidence odpadů obsahuje:
•  evidenci všech vyprodukovaných komunálních odpadů;
•  evidenci svozu odpadu dům od domu;
•  možnost evidence celkové hmotnosti jednotlivých svozů;
•  evidenci odpadů na sběrném dvoře, včetně odvozu ke zpracovatelům;
•  vyhodnocení ve formě statistik, export do Excelu apod.;
•  možnost nastavení motivačního systému pro občany ke snížení 

produkce směsného komunálního odpadu a navýšení třídění.

Proč připravujeme změnu úhrady?
•  tento způsob úhrady považujeme za spravedlivý, každá domácnost 

bude platit pouze za vyprodukované odpady;
•  od zavedené úhrady podle množství vyprodukovaného odpadu si 

slibujeme zapojení větší části občanů do systému třídění;
•  odstraníme zneužívání systému nepřihlášenými osobami;
•  očekáváme snížení komunálních odpadů a tím i menší finanční 

zátěž pro obec a následně i pro jednotlivé domácnosti.

V průběhu příštího roku budete o zavádění nového systému infor-
mováni, a to letáky do domácnosti, na webových stránkách obce, ve 
zpravodaji a případně i besedou s občany.

 František Petrásek, starostai

Přehled o odpadech v tunách za roky 2014–2022 a průměr vyprodukovaných 
jednotlivých odpadů na jednoho obyvatele za rok v kg
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2014/tuna 294,95 80,5 19 121 0 0 22 32,5 1 20 11,5 0 0,8 2 605,25

Ø na 1 obyv. v kg/rok 227,23 62,01 14,63 93,22 16,94 25,03 0,77 15,4 8,86 0,61 1,54 466,24

2015/tuna 289,46 76,07 103,6 118,7 4,2 0 26,5 27 1,4 0 11,9 11,3 0,7 1,9 672,73

Ø na 1 obyv. v kg/rok 223 58,6 79,81 91,44 3,23 20,41 20,8 1,07 9,16 8,5 0,53 1,46 518,01

2016/tuna 297,55 105,12 101,5 129,3 0 29 21,5 54 0,6 10,2 15,2 18,2 1,2 5,7 789,07

Ø na 1 obyv. v kg/rok 229,23 80,98 78,19 99,61 22,34 16,56 41,6 0,46 7,85 11,71 14,02 0,92 4,39 607,86

2017/tuna 321,01 136,53 118,2 190 0 0 37,05 42,5 0,7 7,4 13,2 9,8 0,8 5,2 882,39

Ø na 1 obyv. v kg/rok 247,31 105,18 91,06 146,37 28,54 32,74 0,54 5,7 10,16 7,55 0,61 4,06 679,82

2018/tuna 319,24 140,57 115,12 170,58 0 0 29,25 45,77 0 0 9,80 25,18 0,90 4,34 860,75

Ø na 1 obyv. v kg/rok 245,95 108,30 88,69 131,42 22,53 35,26 7,55 19,40 0,69 3,34 663,14

2019/tuna 277,65 163,05 102,15 210,67 0 0 38,90 47,59 0 4,02 10,10 13,76 0,76 3,77 872,42

Ø na 1 obyv. v kg/rok 213,91 125,62 78,70 162,30 29,97 36,66 3,10 7,78 10,60 0,59 2,90 672,13

2020/tuna 270,96 150,09 111,28 180,31 0 0 33,87 41,08 0 11,62 12,3 16,51 0,92 2,49 831,43

Ø na 1 obyv. v kg/rok 208,75 115,63 85,73 138,91 26,09 31,65 8,95 9,48 16,70 0,71 1,92 644,53

2021/tuna 272,12 109,03 93,03 153,06 0 0 42,72 28,46 1,38 40,17 14,12 35,13 0,73 2,4 792,35

Ø na 1 obyv. v kg/rok 209,65 84,00 71,67 117,92 32,91 21,93 1,06 30,95 10,88 27,06 0,56 1,85 610,44

2022/tuna 247,25 93,14 82,5 178,9 0 0 50,85 26,77 0,9 50,46 16,8 31,12 1,02 0,7 780,41

Ø na 1 obyv. v kg/rok 190,49 71,76 63,56 137,83 39,18 20,62 0,69 38,88 12,94 55,10 0,79 0,54 632,36
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Zpráva o činnosti knihovny
O prázdninách byla knihovna otevřena v obvyklé otvírací době.

V říjnu jsem byla vrátit knihy z VF Břeclav a dovezla mnoho jiných 
pěkných a zajímavých knih. 

Velký úspěch zaznamenaly interaktivní knihy s elektronickou ALBI 
tužkou. Také jsou k dispozici nové knihy z naší knihovny.

Minulý rok proběhl kurz pletení ponožek. Plánuji v jeho pokračo-
vání od konce listopadu. Proto, kdo má zájem něco se naučit, přijďte 
do knihovny; informace budou zveřejněny obecním rozhlasem a na 
facebooku Obecní knihovny Bořetice. 

V prosinci proběhne burza vyřazených knih za symbolickou cenu. 
4. prosince byla v Hustopečích porada knihovníků neprofesionálních 

knihoven, kde bylo možno se setkat i s ostatními kolegy-knihovníky 
a načerpat nějaké inspirativní informace.

Příští rok plánuji besedy s dětmi z mateřské a základní školy s ně-
jakou soutěží. Dále pak založení čtenářského kroužku v knihovně 
a kroužku ručních prací pro děti a dospělé. Také společné čtení knih, 
dětí s maminkami nebo tatínky. Chtěla bych také realizovat nějakou 
besedu se spisovatelem nebo spisovatelkou. Na facebooku knihovny 
plánuji umístit ankety a soutěže.

V roce 2024 proběhne také pravidelná revize knihovního fondu.
Přeji všem krásné Vánoce a šťastný nový rok 2024. 

 Vaše knihovnice Lenka Grůzovái

ČOV a kanalizace v naší obci již v provozu
Vážení spoluobčané,
naše obec v roce 2022 dokončila výstavbu splaškové kanalizace 
a čistírny odpadních vod v ceně cca 200 mil. Kč. Od 1. 1. 2023 bylo 
Městským úřadem Hustopeče, Odborem životního prostředí, jako 
věcně příslušným vodoprávním úřadem, vydáno vodoprávní povo-
lení k nakládání s vodami, které spočívá ve vypouštění odpadních 
vod do vod povrchových ČOV Bořetice (mechanicko-biologická ČOV) 
a zahájen zkušební provoz v délce 12 měsíců. Tímto povolením byly 
stanoveny limity koncentrace a množství vypouštěných vod do vod-
ního toku Trkmanky.

V obci byla vybudována oddílná splašková kanalizace gravitační 
i tlaková, kterou jsou odpadní vody od jednotlivých napojených ob-
jektů (producentů) odváděny do vybudované ČOV. Původní kanali-
zace byla zachována na využití odvádění dešťových vod. Do nové 
splaškové kanalizace je povoleno odvádět pouze vody splaškové, 
jejichž kvalita odpovídá kanalizačnímu řádu obce Bořetice. Kana-
lizační řád stanoví nejvyšší přípustné koncentrace znečištění a se-
znam látek, které nejsou odpadními vodami a které nesmějí být 
do kanalizace vypouštěny. Do splaškové kanalizace, která je napo-
jena na ČOV, není dovoleno vypouštět odpadní vody přes septiky 
a žumpy, dešťovou vodu a odpadní vody překračující koncentrační 
limity znečištění uvedené v kanalizačním řádu. Zjistí-li provozova-
tel Obec Bořetice překročení nebo porušení této skutečnosti, může 
na viníkovi uplatnit náhradu škody v rámci vzájemných smluvních 
vztahů a platných právních norem. Kontrolu ve smyslu § 25 zákona 
č. 274/2001 Sb. O vodovodech a kanalizacích pro veřejnou potře-
bu v platném znění mají právo provádět: obecní úřad, obecní úřad 
s rozšířenou působností, krajský úřad a ministerstvo. V případě, že se 
vlastník nemovitosti (a je mu to umožněno) nenapojí na splaškovou 
veřejnou kanalizaci, je na výzvu příslušného orgánu povinen doložit 
protokol o vodotěsnosti septiku (jímky na vyvážení), doklady o čet-

nosti a zaplacení odvozu splaškových odpadních vod s uvedením 
jména, čísla popisného nemovitosti, data odvozu a prokázat odvoz 
takového množství, které odpovídá směrnému číslu dle vyhlášky 
428/2001 Sb. a vybavenosti rodinného domu.

K dnešnímu dni je uzavřeno 353 smluv (tj. 1 128 obyvatel). Mezi 
stanovené závazné limity pro čištění, které musí být pro závěrečné 
vyhodnocení splněny, je i dodržení počtu napojených obyvatel v obci. 
Je stanoveno rozhodnutím o udělení dotace, že k 31. 12. 2023,  
má být napojeno celkem 1 333 EO (ekvivalent obyvatele). Tomu 
odpovídá i množství odstraněného CHSKCr (chemické stanovení 
organických látek ve vodách) 52,11 t/rok. Pokud dojde k napl-
nění výše uvedeného z 80 %, má se indikátor za splněný. Další-
mi závaznými termíny je předání a dokončení stavebních prací do  
30. 11. 2022 a vydání kolaudačního souhlasu pro trvalý provoz do 
31. 12. 2023.

V průběhu zkušebního provozu ČOV byly zjištěny i závady, které 
se postupně odstraňovaly. Co nás ale nejvíc tíží je, že na vstup-
ním sítu se nám objevují nečistoty, které do splaškové kanalizace 
nepatří. Jedná se převážně o vlhčené hygienické ubrousky, pánské 
ochrany, dámské hygienické vložky, velké množství zbytků jídla, 
a dokonce občas i větší množství pecek od švestek, meruněk. Další 
problém, který se nám objevuje, je zvýšený nátok v době deště. To 
ve výsledku znamená, že na splaškovou kanalizaci někteří majitelé 
nemovitostí napojili i dešťové vody. Jak je uvedeno výše, takové 
napojení je v rozporu s kanalizačním řádem a není povoleno. Pokud 
se nám bude i nadále při deštích zvyšovat nátok na ČOV, bude ze 
strany provozovatele – obce – prováděna namátková kontrola kon-
trolních šachet u jednotlivých nemovitostí a obec bude po majiteli 
požadovat a uplatňovat náhradu případné vzniklé škody.

 František Petrásek, starostai

Za vánoční strom na sóle děkujeme paní Anně Očenáškové z Bořetic. 
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Děkujeme za příspěvky na 
vydávání Bořetických listů
Paní Marie Šimečková, Bořetice za 400 Kč
Paní Božena Brunková, Brno za 500 Kč
Paní Věra Kuklová, Těšany  za 1 000 Kč
Manželé Klára a Bohumil Galovi, Bořetice  za 500 Kč
Manželé Eva a Petr Bařinovi, USA  za 1 000 Kč
Pan Jaroslav Surman za 600 Kč
Paní Nasťa Kovářová, rozená Grůzová  za 1 000 Kč
Paní Marie Vojtíková, rozená Grůzová  za 1 000 Kč
Manželé Petráskovi, Bořetice  za 600 Kč
Pan Antonín Surman, Holubice za 1 000 Kč
Pan Pavel Pazderka, Kyjov za 400 Kč
Paní Lucie Králíková, Střelice za 200 Kč
Pan Ivan Švásta mladší, Bořetice  za 1 000 Kč
Manželé Vlaďka a Josef Lůbalovi, Břeclav za 500 Kč
Paní Jaroslava Žatecká, Praha  za 500 Kč
Maruška a Jarda Procházkovi, Bořetice  za 1 000 Kč
Všem ještě jednou mockrát děkujeme.

Úřední hodiny na Vánoce 2023
Poslední úřední hodiny v roce 2023 jsou ve středu:

20. 12. 2023
7.00–18.00 hodin

Těšíme se na vás 3. 1. 2024.
Příjemné prožití vánočních svátků 

a do nového roku hodně zdraví, osobní pohody  
přejí zaměstnanci Obecního úřadu Bořetice.

Varování před podvodnými SMS
Ministerstvo práce a sociálních věcí varuje před podvodnými SMS 
a e-maily. Tyto zprávy obsahují odkazy na falešné webové stránky, 
které se tváří jako oficiální web Ministerstva práce. 

Na tyto zprávy nereagujte a odkazy tohoto typu ani nerozklikávejte. 
Nezadávejte v žádném případě žádné osobní či bankovní údaje – hro-
zí jejich zcizení s následkem převzetí kontroly nad vaším bankovním 
účtem. Pokud jste na podvodné stránce zadali své bankovní údaje 
(přihlašovací údaje do internetového bankovnictví, údaje o kartě), kon-
taktujte ihned svou banku s žádostí o blokaci karty.

Štědrý večer
Oldřich Damborský

Rozsvítil se stromeček
k radostí Pána

a jeho dobrých oveček.

Nemusí být dárek značka
co stojí tisíce

jen malá dřevěná hračka.

Ted´ už je ale jiná doba, to se nenosí,
Play Station, IPod, MP3

a do vázy pozlacené rákosí.

Zatímco v Betlémě na seně
narodil se král chudých

za ním jdou tři králové pokorně.

Však této noci žádná hádka, svár
na nebi září hvězda

značka Jesus Christus Superstar.
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V období, kdy žil výše uvedený občan, nebyly k poslouchání zpráv 
žádné velké možnosti. Byly vydávány méně časté noviny a jinak 
jen místně se při různých příležitostech vedly řeči o rodině, obci 
a případně příhody, které se udály v sousedních vesnicích. Rodina 
Surmanových se usadila v domě č. 119 blízko Floriánka, dům mohl 
být postaven kolem roku 1820 (dům č. 100 má přesné datování 
1810). Nebyly to již žádní čtvrtláníci, dalo by se říct, že byli držitelé 
polí svobodných (za jezerem). V prvních počátcích usídlení byli 
vedeni jako nádeníci. Po roce 1848, když bylo dovoleno rozparce-
lovat čtvrtlání celky, tito snaživý pracovití Surmanové postupně 
přikupovali pozemky zparcelovaných čtvrtlánů. V čase kolem roku 
1870 vlastnili pravděpodobně 35 měřic polí. Byli to pečlivý hospo-
dáři. Nikdy k obdělávání pozemků nedrželi koně, vždycky pozemky 
obdělávali kravkami. Uvedený Meta se narodil roku 1871 a jak bylo 
uvedeno výše, postupně se z něj stával dobře urostlý mládenec. 
Maminka jej naučila brzy tancovat. Měl v tom zalíbení a rád se 
zúčastňoval hodových slavností nejen v obci, ale pravidelně na-
vštěvoval i hodové slavnosti v sousedních vesnicích. Příhoda není 
přesně datována, ale mohlo se to udát asi tak 1 rok před povoláním 
do vojska. Bylo mu 20 roků a byl již zkušený oblíbený tanečník. 
Pořad hodových slavností byl stejný jako v současnosti. Mládence 
Metu maminka vystrojila k hodování co nejvíce parádně. Obouval 
pěkné naleštěné holinky, gatě červenice nebo žlutice, vybíjený ře-
men, vyšívanou košili a parádně vystavenou kordulu nebo marinku. 
Tanečník odešel v neděli odpoledne, dobře se znal s tanečnicemi, 
které stály v řadě u sola, šel a vybral si a vstoupili pod máju. Oba 
dobří tanečníci. Po všechny tři dny hodů protancovali spolu. Meta 
byl nejen dobrý tanečník, ale také galantník, který tanečnici Aničku 
vždy v čase, když kohouti kokrhali, dováděl domů. Když nad ránem 
z hodování přišel domů, na nádvorní lavce vyzul holinky, vytáhl 
onuce a nechal je vysušit. V pondělní dopoledne tatínek mláden-
ce nemínil nikterak zaměstnávat, takže maminka jej před obědem 
přinutila, aby holinky vyčistil a navixoval. V úterý již syna tanečníka 
přinutil připravit krmivo pro dobytek. Z vlastního rozhodnutí zase 
ještě holinky vyleštil a na kratší taneční období úterý odešel. Vrátil 
se o 10. hodině, takže ráno jej již tatínek dopoledne plně zaměst-
nal. Dříve než volala maminka k obědu, volala na syna, aby vyčistil 
a naleštil holinky a zavěsil je na náspě. Meta hodlal vykonat, vsunul 
ruku do holinky a jistil, že nějak lehce promáčknul podrážku. Když 
botu obrátil, zjistil, že žádná podrážka tam již není, jen pookraje ně-
jaké naznačení. K tomu dodal: „Když jsem šel z hodů domů, tak mi 
bylo divné, že pohrabáč porovnal na Dědině cestu, takže byla plná 
drobných kamínků, jenže na botech chyběly podrážky.“ Hodovník 
byl z toho nešťastný, bylo mu líto, že na nedělní hodky již nebude 
mět v čím jít. Maminka mu dala zlaťáky potřebné na vyspravení 
chybějících podrážek. Ihned po obědě nesl holinky k mistrovi k Pod-
jížďovy (obuvníkovi). Zacinkal zlaťákami a v sobotu v poledne mohl 
přijít, takže mohl zase tancovat naplno.

Urostlý, kolem 180 cm vysoký branec byl povolán v dubnu 1892. 
Při tomto odvodovém šetření byli mládenci zařazováni dle tělesné 
výšky do tří skupin. Nejmenší byli zařazováni k jízdnímu vojsku, 
vysocí kolem180 cm byli posílání k vojenské službě do Vídně. To 
bylo proto, aby císař pán viděl, jaké zdatní fešáci pochodují po 
ulicích. Mezi těmito dvěma kategoriemi vznikla skupina, která byla 
zařazována k pěšímu vojsku (infartenie). V tomto období odcházeli 
povolaní muži ke službě ve Znojmě. Tam v Louce byl umístěn 99. 
pěší pluk Jiřího, druhého krále Helenů (Řeků). V období Metovy 
služby (1892–1895) bylo město Vídeň velice se rozmáhající – na 
práce tam chodilo mnoho mladé mládeže i z Moravy. Bořeckému 
vojínu se líbilo, že mohl dost často v neděli odpoledne chodit tan-
covat na zábavu v okrajové části města zvané Prátr.

Když byl v roce 1916 znovu povolán k odvodu k výkonu hradní 
vojenské služby, byl uznán schopným a znovu byl delegován do 
Vídně. Byl tím velmi potěšen. Nepřišlo mu, že bude chybět v hos-
podářské činnosti. Jenže v období 1916–1918 se již tolik veselí 
a radosti ve Vídni nekonalo.

Po utvoření svobodného Československa byl Meta pečlivým 
a pracovitým hospodářem. V humně za domem nechal vysázet 
řadu meruňkových stromů (od silnice k Vrbici až po cestu k Járku). 
Letního teplého dne se připravovala rodina k obědu. Hospodyňka 
všechno připravené, na stole stála másnice s vínem, u toho při-
pravené i štampelky. Než usedli k jídlu, ozval se u Floriánka místní 
bubeník policajt Vašek. Hospodář vzal lahev s vínem a skleničku, 
aby bubeníkovi zavdal. Místní policajt skončil bubnování a ohlásil, 
aby lid poslouchali „co se událo v obci“. Toto bylo ukončeno, Meta 
podal skleničku bubeníkovi a nalil mu červené. Bubeník skleničku 
přijal a sdělil hospodáři: „Myslím, že ani nemám chuť“. Vzájemně 
si povídali, bubeník popíjel, posluchač Meta nalíval. Když už nalíval 
sedmou skleničku, nalil do ní jen asi polovinu. V mysli měl myšlen-
ku, aby nám něco zbylo k obědu. Rozešel se s pozdravením všeho 
dobrého, každý šli po svém. Nositel másnice přišel domů, láhev 
postavil na stůl a vyzval manželku, aby ji sdělil zajímavou zprávu. 
Roztáhl ruce a začal: „Mamino, nevím, jak by to dopadlo, kdyby 
ten bubeník Vašek měl na to víno chuť, zdálo se mu, že vypije 7 
skleniček bez chuti a dodával, kolik by jich vypil, kdyby chuť měl.“ 

V 30. letech hospodář Meta skončil svoji hlavní činnost a byl 
pomocníkem na co ještě stačil. Často a rád se podílel na sklizni 
meruněk. V době válečné k nim přišel německý voják s kufrem na 
meruňky. Byl to brněnský Němec, který dobře mluvil česky, snad-
no se domluvil. V uniformě dělal sluhu (ordonance) u nějakého 
vyššího německého činitele. Nakupující dobře zaplatil a sdělil, že 
ještě několikrát přijede a dodal: „Pokud již pro mě nebudeš mít 
ovoce, pošle tě můj velitel do koncentráku.“ To se nestalo. Příhoda 
o strýcu Metodějovi Surmanovi je skončena.

 Nikola a Stanislav Pazderkovi z Olomoucei

Příhody strýca Mety Surmana
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Některé zapomenuté věci z minulosti obce
Bašta čili Rybárna čili stanoviště porybného
Toto místo se ještě za mých mladých let přisuzovalo prkenné boudě 
poblíž panského větráku. Bylo to svědectví o velikosti a významu 
rybníka (Bořecké jezero), kde se pravidelně chovaly velké počty ryb. 
Rybníky zmizely, ale Bašta zůstala dlouho ještě při Svodnici.

Haltýřky, Haltýře
Tak se jmenují pozemky, kde bývaly rybí sádky (haltýře). To je další 
svědectví o rybníkářství v naší obci.

Pltě
Tedy vory, byly podle svědectví profesora Hosáka používány k pře-
pravě selských povozů, prázdných i naplněných hrozny z jednoho 
břehu jezera na druhý. Situace byla taková: vinohrady byly odedávna 
na západní straně Svodnického údolí, zatímco sklepy se na jejich 
uskladnění budovaly odedávna, prokazatelně od dob habánských 
na východní straně téhož údolí, tedy na druhé straně jezera. Tyto 
vory musely být stavěny z robustních jehličnatých kmenů svázaných 
houžvemi a opatřených jednoduchým kormidlem a dlouhým bidlem, 
které je směřovalo k nejpřímější cestě od dvora ke středu sklepů, 
zhruba do místa, kterému se dnes říká Vinckovo náměstí. Podle 
profesora Hosáka je slovo pltě staršího původu a svědčí o tom, že 
tento druh dopravy se na Bořeckém jezeře provozoval po celá sta-
letí. Jedině formani, kteří měli dostatek času, se v novějších dobách 
vypravovali z jedné strany údolí na druhou po takzvané kamenné 
hrázi. I toto místo je dodnes známo. Pltě byly velmi úsporným pro-
středkem k přesunu třeba několikametrákového nákladu z vinohra-
dů do sklepů. Svědectví o tom nacházíme také na starých mapách, 
zejména na indikační skice katastrálního území Bořetic z roku 1827. 
Tam je jasně vyznačen přímý průjezd voru od vinohradu k vesnici. 
Přes důkladnost plťového provozu se přece jen ve starých dobách 
stávalo, že vinou nezkušeného kormidelníka některé vory se pře-
vážily a jejich náklad sklouzl do vody...proto nazývali toto jezero 
Bezedníkem.

Luža
Tento výraz zná už jen starší generace Bořetičanů, která si dovede 
představit, kde se tento rybníček 100 × 150 m nacházel. Bylo to 
mezi domem Novákových, Skalkových a elektrickým transformátorem, 
který se tyčil před prodejnou paní Weinsteinové. Rybníček byl zřejmě 
napájen srážkovými vodami, které tam proudily od kostela Jerichem 
nevelkým kanálem. Luža byla naším Eldorádem v předškolních letech, 
kdy nám hladina její vody dosahovala po prsa a my se v ní učili plavat. 

Rybníček měl odtok směrem k příhonu na dálkovou cestu směrem Bí-
lovice. Kdy vznikl, nedá se písemně přesně doložit, ale předpokládám, 
že byl založen v důsledku velkých požárů Bořetic v první polovině 
19. století jako protipožární nádrž. Byl udržován více než 100 roků, 
zanikl až s nivelizací terénu a vybudováním autobusového nádraží 
na tom místě.

Dolnica
Dolnica je název nejstarší, největší a nejpoužívanější obecní studny, 
která se nacházela uprostřed dědiny před domy č.p. 13, tedy zhruba 
v místech, kde stávala habánská komunita. Z toho, jak byla provede-
na, roubena kamením z pískovcových kvádrů, velmi široká a poměr-
ně hluboká, usuzuji, že pocházela z onoho 16. století. Tato studna 
zanikla v roce 1945, když do ní naši sovětští osvoboditelé naházeli 
zdechliny koní a různé jiné odpadky z posledních dnů války. Dolnica 
byla protějškem studně Hornica, která se nacházela před hřbitovem 
v úrovni dnešního stromového parku. Tuto studnu si sám už přesně 
nepamatuji, ale zaznamenal ji starší občan Václav Suský ve svých 
pamětech ze života. Tato studna mohla být pozůstatkem studny, 
která se nacházela kdysi na bořetické tvrzi, která mohla být záso-
bována vodou právě z ní. Prostřední studna byla patrně nejmladší 
z veřejných studen. Stávala před domem Františka Petráska nedaleko 
Weinsteinova obchodu. Chodili do ní pro vodu i lidé z Jericha, kteří 
neměli prostředky na roubení vlastní studny. Nebudu jmenovat další, 
ale zmínku by zasluhovala alespoň studna před Dvorem (státním 
statkem), později modernizovaná na pumpový pohon.

Frejd
Frejd je název stavební parcely, zejména určené k postavení sklepa. 
To slovo je zkomoleninou z německého Ried, respektive Ortsried, 
kterážto terminologie se vžila mezi Bořetičany v 19. století, to jest po 
vydání skicy k stavebnímu katastru obce, kde jsme se mohli s touto 
terminologií setkat. Frejdy rozlišoval obyčejný Bořetičan horní a dol-
ní. Horní frejdy se sklepy začaly vznikat nepochybně dříve, než ty 
dolní, neboť jejich vstup by trpěl vlhkostí jezera, zatímco sklepy na 
dolních frejdech mohly být budovány až v druhé polovině 19. století 
po vysušení jezera.

Bačalanda
Byl původně rozměrný dům naproti Drukerovému v němž bydleli pů-
vodně slovenští pastevci.

 Antonín Grůzai
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Za Antonínem Grůzou

Na konci října přišla do Bořetic smutná zpráva, a to že 23. 10. 2023 
zemřel náš občan PhDr. Antonín Grůza. Byl naším nejlepším dopisova-
telem do Bořetických listů. Jeho znalosti historie, jazyků a vzpomínky 
ze života obce byly velmi čtivé. Já jsem s ním velmi úzce spolupracoval 
na překladech dokumentů, které se mi podařilo vyhledat. Tato jeho 
práce nám bude velmi chybět.

Pan Antonín Grůza se narodil 13. ledna 1931 manželům Josefovi 
a Jenovefě Grůzovým v Bořeticích, kde se svými sourozenci Marií, 
Josefem a Jaroslavem vyrůstali v chudých poměrech, Když nastoupil 
do Občanské školy v Bořeticích, stal se z něho náruživý čtenář a ve 
škole u něj záhy rozpoznali vlohy a předpoklady ke studiu. Na měš-
ťance ve Velkých Pavlovicích se již začal hlouběji zajímat o výklad 
českých dějin a zeměpis a jak sám říkal, již tam, během války, pocítil 
první touhu stát se objektivním historikem vlasteneckým a později 
advokátem nespravedlivě odsouzených. V roce 1942 začal navštěvo-
vat Reálné gymnázium v Hodoníně. Vynikal v matematice a jazycích, 
volný čas věnoval především skautingu (Jestřáb). Když odmaturoval 
s vyznamenáním, ještě v červnu 1950 se přihlásil ke studiu na filo-
zofické fakultě obor psychologie a filozofie. Zkoušky úspěšně složil, 
ale nebyl přijat, zřejmě kvůli prvnímu politickému posudku, podle 
kterého neměl kladný vztah k socialistickému zřízení a stýkal se s ka-
tolickou mládeží. Dospěl k názoru, že se na vysokou školu nedostane 
a nastoupil do zaměstnání – Závodů přesného strojírenství v Brně 
a později do zemědělství v Prušánkách. Z obdobných důvodů byl 
později v roce 1952 umístěn i s bratrem do pomocných technických 

praporů armády, kde se však jeho zdravotní stav zhoršil natolik, že se 
mohl vrátit domů. Poté se opět přihlásil ke studiu, tentokrát na obor 
Dějiny výtvarného umění na Masarykově univerzitě v Brně, kde v roce 
1959 promoval jako historik umění. Při studiu si přivydělával jako 
průvodce na hradech a zámcích či jako redaktor školního časopisu. 
Historie a umění byly jeho láskou, celoživotním zájmem i pracovní 
náplní. Svou profesní kariéru začal v Galerii výtvarného umění ve 
Zlíně, kde byl jako teoretik členem skupiny 5*2 a věnoval se práci 
s výtvarným uměním, pořádaní výstav a publikační činnosti. Později, 
od roku 1968 působil v Ostravě v pozici redaktora literatury a umění 
v nakladatelství Profil, odkud musel po srpnových událostech odejít 
a bylo mu na dlouhou dobu zakázáno publikování a činnost v oboru 
kultury. Následně proto pracoval například jako vedoucí starožitnos-
tí ve Státní vědecké knihovně. Po roce 1990 působil jako pedagog 
umělecké průmyslové školy a Ostravské univerzity. Byl pracovníkem 
Státního památkového ústavu a uznávaným znalcem umění. Tehdy 
se také věnoval cestování a práci na chalupě. Do konce života se 
rád vracel do Bořetic, do své rodné obce, kterou miloval a o které 
psal do svých posledních dní vzpomínky. Ve dvou manželstvích se 
mu narodili synové David a Daniel a dočkal se i milovaných vnoučat 
Ondřeje, Magdalény, Antonína a Anny. Čas strávený s nimi si velmi 
užíval a dodával mu energii do posledních dnů života.

Čest jeho památce.

 Podle jeho syna Dana napsal Václav Petráseki

www.boretice.cz
kontakt na správce webu: webboretice@seznam.cz
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Rybáři bilancují
Už jste se byli letos pokochat krásným západem slunce odrážejícím se 
na hladině našich rybníků? Ten pohled snad nikdy neomrzí. Krásné okolí 
rybníků však není samozřejmostí, i letos stálo jeho udržení spoustu prá-
ce. Rybáři během brigád a další dobrovolné činnosti například vysázeli 
stromky, zpevňovali břehy a tím jejich práce zdaleka nekončila.

Další důležitou činností rybářů je pravidelné zarybňování, veškerá 
ryba byla opět dodána Rybářstvím Hodonín. Každým rokem stojí 
zarybnění rybníků přes 100 000 Kč, což je hrazeno čistě z poplatků 
členů rybářského spolku. Již tradičně byly jednou z nejúspěšnějších 
akcí rybářské závody pro naše nejmenší. Děti si kromě mnoha zážitků 
a pěkných úlovků odnesli spoustu krásných cen od našich sponzorů, 
kterým tímto mockrát děkujeme. Mysleli jsme samozřejmě i na do-
spělé rybáře, pro které jsme připravili denní závody. 

A nejen rybáři stojí za celou krásou našich rybníků. V letošním roce 
nám velmi pomohl myslivecký spolek, který naše rybníky ochránil 

před invazí nutrií. Tento hlodavec nám podhrabával břehy. Touto 
cestou ještě jednou děkujeme za spolupráci a věříme, že bude i na-
dále pokračovat.

Poděkování patří také Obecnímu úřadu a všem jeho zaměstnan-
cům za poskytnutí dotace a ochotu pomoci. Stejně tak děkujeme 
velkým firmám z Bořetic, které nám přispívají na zakoupení věcných 
cen pro naše nejmenší a půjčují stroje na úpravu okolí rybníků.

Závěrem chceme poprosit všechny návštěvníky malebného pro-
středí rybníků, aby udržovali pořádek a neničili přírodu. Naším cílem 
není jen rybníky využívat k rybolovu, ale připravit přirozené prostředí 
pro široké spektrum fauny i flory. Jsme rádi, že můžeme říct, že se 
nám to prozatím úspěšně daří. Přijďte se sami přesvědčit. 

Petrův zdar! 

 Rybářský spolek Bořeticei
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Našli jsme poklad

V současné době buduje obec inženýrské sítě v nové ulici Příhon. 
Poslední výkop bagrem byl na retenční nádrži vedle málo používané 
polní cesty od letadla kolem Járku do Žlebů. Při jednom zakopnutí lžíce 
se z ní začalo sypat množství bronzových předmětů. Práce byla přeru-
šena a o nálezu byl informován starosta a práci provádějící organizace 
informovala hned archeology, kteří přijeli a provedli záchranný výzkum. 
Bylo zjištěno, že bagr narušil nádobu, která byla plná bronzových před-
mětů – prstenů, náramků a „hřiven“, bronzových polotovarů pro jejich 
výrobu. Jsem amatérským archeologem, sleduji všechny výkopy v obci, 
prohlížím je a na podzim po orbách provádím povrchové sběry. Proto 
mne velmi mrzí, že jsem nebyl k nálezu přizván. Jednou za rok se u nás 
schází naši nejlepší archeologové a historici na „ sympoziu u beček“, 
kde jim předkládáme k posouzení naše nálezy.

Protože „ nálezová zpráva“ bude zpracována nejdříve na konci 
roku, tak se můžeme jen dohadovat, kdo byl majitelem tohoto 

bronzového pokladu, byl to náš bohatý občan nebo zámožný ku-
pec a proč jej ukryl v tomto místě? Bylo na tom místě něco, podle 
čeho si toto místo mohl zapamatovat, například velký strom? Proč 
byl přinucen tento jeho majetek uschovat? Byla doba, ve které 
žil, neklidná, válčilo se nebo byla plná lupičů? Jak skončil, že se 
pro uschovaný poklad nevrátil? Byl zajat nebo zabit? To se asi již 
nedozvíme, ale některé otázky nám jistě archeologové zodpoví 
v nálezové zprávě, kterou otiskneme v příštím čísle Bořetických 
listů.

Naše obec je plná archeologických nálezů i z doby bronzové, o kte-
rých se dovídáme z kronikářských zápisů. Jedním je nález depotu 
bronzových hřiven u kostela, o kterých budeme psát v příštích Lis-
tech.

 Václav Petráseki

Jak to zapsali kronikáři IV
Čtvrté pokračování opisů zápisů z kronik, a to bez zásahů do textů, 
bez jazykových úprav mimo vysvětlivky.

V poslední době se vlivem rozsáhlé stavební činnosti na území 
obce nachází archeologické nálezy, ze kterých je nejvýznamnější ná-
lez bronzového pokladu, o kterém píši výše. První zmínku o nálezech 
na území obce jsem nalezl v první obecní kronice obce na straně 67 
od kronikáře Jakuba Petráska.

„Na podzim roku 1928 oral na svém pozemku v trati Zajezeří p. 
č. 236 pan Josef Frolich a při vyorání prostřední brázdy narazil mu 
pluch na tvrdý předmět, jelikož na pozemcích těchto není žádný 
kámen nebo něco podobného, bylo mu nápadné – co to může být? 
Proto rýčem a krumpáčem zjistil, že v těchto místech musela před 
dávnými časy stát nějaká budova. Jelikož kopáním bylo zjištěno, že 

jsou to staré základy stavěné z cihel a kamenů. Za tou příčinou si 
pisatel těchto řádků kopal na svém pozemku v téže trati a přišlo se 
na různé stavebniny promíchané s kostmi. Pozoruhodné jest to, že 
pole tato tvořily ještě před 80 lety břeh jezera Bezedníku zvaného. 
Pan Josef Frolich při rigolování pozemku na vinici ve vrchní Kraví hoře 
toho roku též vykopal starou popelnici, kamennou špici v podobě 
kopí, několik kamenných koulí a tyto věci odevzdal do muzea hodo-
nínského“ Trať Zajezerská byla oddělena od jezera proti dnešnímu 
nádraží asi 100 metry jezera Kúdelka. Břeh, který je odděloval, byl 
asi 3 metry vysoký a byl srovnán panem Sadílkem při stavbě rybníku 
a ubytování za silnicí do Němčiček. 

 Václav Petráseki
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CENTRUM 3G Bořetice letos nezahálelo

Letošní start od otevření centra utekl jak voda a je tu opět krásný pod-
zim s nástupem pro nás nejkrásnějších svátků v roce.

Tvořili jsme dětmi a seniory na Velikonoce. Barvili jsme vajíčka, tvořili 
jsme ze skořápek a mnoho dalšího. Pekli jsme mazance a jidáše. Přiví-
tali jsme svátky jara pletením věnců a pečením beránka. Každý měsíc 
jsme připravili v centru tématické tvoření. Koncem května jsme centrum 
uzavřeli a znovu otevřeli v září. A opět jsme začali tvořit – tentokrát 
podzimně. Byly zakoupeny háčky a materiál a jedna moc hodná paní 
nám slíbila, že nám udělá malý „uliční kurz háčkování“. Moc se na to 
těšíme. Sobota 7. 10. 2023 patřila nejen tradiční sportovní akci Obce 
Bořetice – Běhu za bořetickým burčákem, ale i nám, kdy jsme otevřeli 
od 15.00 do 17.00 hodin – a strávili příjemné odpoledne s názvem 
Vytvoř si, namaluj, vymaluj si svého podzimního draka nebo dýni. Sice 
bylo víc zájemců o hraní než o tvoření, ale i tak to bylo krásné odpo-
ledne plné dětí, her, smíchu. Další společnou akcí byl Tradiční bazárek 
dětského oblečení, kde se vybralo bezmála více jak 7 tisíc korun, které 
byli vloženy na naši sbírku na Doniu – Děláme to, co má smysl. Sbírku 
jsme uspořádali kvůli úhradě spotřebované energie ve výši 107 667 Kč, 
kterou jsme zaplatili z 10 % z příspěvků a 90 % zaplatila obci ze svých 
vlastních finančních prostředků předsedkyně spolku. 

Vaše návštěvy v centru jsou pro nás velká motivační cesta 
k tomu, abychom Centrum 3G společně s vámi zachovali, ale také ob-
rovský hnací motor dopředu. 

Další a tentokrát už vánoční tvoření s přípravou na jarmareční prodej 
se konalo v sobotu 4. 11. 2023. Měli jsme otevřeno od 10 do 15.00 
hodin – byla to krásná a plně obsazená akce. Hučelo to u nás jak v úlu. 

Další krásný počin byl ve spolupráci s kulturní komisí obce uspořádání 
dobročinné sbírky pro Oblastní charitu Břeclav jejíž završení bylo na 
jubilejním 10. Bazárku s hadříky, který se konal v sobotu 11. 11. 2023 
pod vedením pořadatelky paní Klárky Otáhalové.

Další otevřená sobota: byla sobota 2. 12. 2023, a to na tradičně 
krásné akci obce – na jarmarku. Prodávali jsme zde různé menší ru-
kodělné výrobky, které vytvořili návštěvníci centra. Velmi nás těší, že 
počet našich návštěvníků neustále roste. Bohužel nejsme schopni naši-
mi příspěvky na tvoření od našich návštěvníků pokrýt energie. V tomto 
roce se snažíme maximálně šetřit energiemi. 

Pro rok 2024 jsme se rozhodli požádat o pomoc s úhradou energií 
obec, a to žádostí o dotaci. Jsme zapsaný spolek a nemáme zájem ani 
cíl vytvářet zisk. Snažíme se o společná tvoření rodičů s dětmi, seniory. 
Máme spoustu krásných akcí. Povídáme si o tradicích, jaké byly a jaké 
se tvoří tradice nové. A mnoho dalšího.

Zveme vás mezi nás – zveme i děti, rodiče, seniory z jiných obcí. Jen 
nám prosím dejte vědět na číslo 606 349 120 nebo e-mailem cent-
rum3g@email.cz, že přijedete. Budeme moc rádi. 

Děkujeme vám všem za podporu, bez vás by toto centrum nebylo. 

 Pěkný vánoční čas přeje za Centrum 3G Bořetice  

Lucie Dufková, předsedkyně spolkui

S lítostí oznamujeme, že dne 27. 10. 2023, ve věku 83 let tiše skonala paní Pavlína  
Šafránková, rozená Chrástková z Bořetic. 

Po sňatku v roce 1961 se mnou odešla do Krušných hor, ale na Bořetice nikdy nezapomněla. 
Byli jsme svoji 62 roků, vychovali jsme tři děti a těšili se spolu z vnoučat a pravnoučat.

Zemřela po krátké nemoci doma u svých blízkých.

 Za rodinu manžel Jiří Šafráneki
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Podzim u nás v MŠ
Víte, co to je?
„Sedí panenka v kříčku, v červeném mantlíčku,
na hlavě má stroupek, plné bříško kroupek.“

Naše tradiční podzimní tvoření a setkání s rodiči oslavilo krásu a bo-
hatství podzimu
Děti během října nosily podzimní výzdobu, kterou tvořily doma 
s rodiči. Výtvory to byly vskutku pozoruhodné. Paní učitelky s dět-
mi nezůstaly pozadu a vyrobily hrozny, zdobily řepy, které dostaly 
darem, a přetvářely je na rodinku Řepových.

Děti napekly dobroty na společné pohoštění. Vrhly se do toho 
opravdu s vervou, takže upekly spoustu chutných lahůdek. 

Odpoledne 24. 10. 2023 se před MŠ aranžovaly všechny výrobky, 
které byly jen z darů přírody…a potom už byl čas na povídání u kávy, 
čaje a připravených dobrot. 

A co bylo po setkání? Povídání o dušičkách, tvoření lucerniček, 
návštěva hřbitova, pečení svatomartinských rohlíčků, zpívání 
písniček, hry o sv. Martinovi. A když spadl poslední zlatý lístek 
z javora, tak skutečně přišla zima do dvora.

Od té chvíle se už z našich tříd ozývá naše oblíbená písnička: 
Vánoce, co by dub, už se blíží, na stromečku spousta svíček, úplně 
nahoře andělíček…

Co máme na podzimu nejraději?
Bobulky černých jeřabin, hrozny, kaštany, jablka, čajovnu, déšť, teplo 
v bundě, pouštění draka, pečení, buchty s ovocem, barevné listy, 
šípky, teplo za oknem, vycházky do lesa - tam šustí tráva, jak fučí 
vítr, jak šustí stromy, barvy,…

(Odpověď na hádanku: šípek)

 Krásné dny z MŠ Bořetice přejí děti a paní učitelkyi

ŠKOLA VOLÁ!

Sešli jsme se v hojném počtu, foto Archiv školky

Příjemné setkání jsme ukončili společnou fotkou dětí, 
foto Archiv školky

Společné pečení v modré třídě, foto Archiv školkyVýrobky dětí ze školky, foto Archiv školky



22 číslo 3BOŘETICKÉ LISTY Prosinec 2023

1. třída

Jablíčkový den, foto V. Ivičičová

Naše první písmenka, foto V. Ivičičová

Naše první písmenka, foto V. Ivičičová

Naše první písmenka, foto V. Ivičičová

Podzimní dýňování v 1. a 2. třídě, foto V. Ivičičová

Zavařování podzimu, foto V. Ivičičová
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2. třída
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3. třída
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4. třída
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5. třída
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4. třída3. třída

2. třída1. třída

5. třída – Modrohorské pexeso5. třída
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Obalování mumie – Halloween

Obalování mumie – Halloween

Obalování mumie – Halloween

Návštěva 1. oddělení ve druhém oddělení – Halloween

Aktivity ve školní družině
V naší družině už jedeme v plném proudu. Žáci mají na výběr z mno-
ha zajímavých kroužků, které se pro velikou účast často musí rozdělit 
na sudý a lichý týden. Mezi tyto oblíbené kroužky patří například 
počítačový kroužek, kroužek malých kuchařů nebo kroužek keramiky. 

Dva měsíce nám utekly jako voda a už máme za sebou pouštění 
draků na školním hřišti či Halloweenský den, při kterém si někteří 
z nás na chvíli vyzkoušeli, jaké to je být mumií. Dozvěděli jsme se 
také co dělat, když se ve třídě najednou objeví duch, který nám 
s sebou přinese pavouky a netopýry. 

S pomalu blížícím se adventním obdobím se i my začínáme těšit 
na tradiční pečení perníčků, zdobení stromečku a na každoroční 
vánoční besídku, hlavně nezapomenout napsat dopis Ježíškovi!

 Natálie Čačíková, vychovatelka ŠDi



29číslo 3 BOŘETICKÉ LISTYProsinec 2023

Stárci týdeň a už kradú!  
Aneb jak to bylo v hody 1998
Tento článek píši po letošních bořeckých hodech, kdy jsem si uvědomil, 
že uplynulo dlouhých 25 let od doby mého prvního stárkování. Možná 
mě na moje vzpomínání trochu navedla chuť výborného višňáku, který 
jsem po delší době letos na zvedání máje okoštoval, a byť samozřejmě 
dnes je doba úplně někde jinde a u některých hodovních záležitostí došlo 
k výrazným změnám, některé se, zaplať Pán Bůh, nemění.

Začnu možná trochu ze široka konstatováním, že roky v kroji byly asi 
jedno z nejšťastnějších a nejkrásnějších období v mém životě. Bylo to do 
jisté míry dané i tím, že jsem byl k lásce ke kroji a tradicím veden rodiči 
a hlavně prarodiči, ale zejm. partou, se kterou jsem měl tu velkou čest 
tyto krásné roky prožít. 

V kroji jsem chodil od malička, jako malý jsem se účastníval různých 
pěveckých soutěží, ale ta pravá hodovokrojová „kariéra“ začala až roce 
1996, kdy jsem ve svých 14 letech šel poprvé v průvodu bořecké chasy. 
Svoji „párnicu“ jsem měl od začátku jasnou. Byla jí moje sestřenice Ja-
nička (dříve Kostihová, dnes Šebestová). Vyrůstali jsme spolu skoro jako 
brácha se ségrou, takže jsme na sebe byli zvyklí a jako krojový pár jsme 
si velmi dobře rozuměli.

Hned od počátku jsem byl tím folklorním životem doslova unešený, 
bylo to něco nového a úplně jiného. Byla to jakási hvězdná brána z dět-
ství do dospělosti. Mladá bezstarostnost, potkávání nových lidí, zpívání, 
tancování a samozřejmě (co si budeme…) také drobet toho vínečka 
a jiných tekutých i netekutých lákadel, které si člověk prostě musel vy-
zkoušet.

V té době bohužel Bořečáci nebyli zvyklí jezdit přes pole v kroji. Vzhle-
dem k tomu, že jsem svoje dětství trávil z velké části na Vrbici, odkud 
pochází můj taťka a kde jsem měl i prarodiče, měl jsem tam spoustu 
kamarádů. Začal jsem tedy přespolní hody navštěvovat s nimi oblečen 
do žlutic po mém otci. Nebyl jsem ale jediný, takovýchto „přeběhlíků“ 
(v dobrém slova smyslu) bylo více, např. Peťa Polášek nebo můj kamarád 
Milan „Folis“ Foler, který tenkrát ještě bydlel v Hustopečích, takže se mu 
přezdívalo Vrbohus.

Nemůžu nevzpomenout na naši (v mých očích dnes již legendární) ná-
vštěvu hovoranských hodů ve složení moje maličkost, Milan „Folis“ Foler, 
Peťa Polášek, Vašek Hasík ml. a Vítek Ostřížek (řečený Vjačes). Vybaveni 
bicykly roztodivných značek a provedení jsme vyrazili s nádržemi plnými 
bílého a červeného. Já jsem měl jakousi starou „hatatytlu“ po dědovi Vác-
lavovi. To kolo mělo sedátko, které drželo a bylo odpruženo třemi péry. 
Při mém mohutném šlapání se jedno z těch pér uvolnilo a jeho ostrý hrot 
mi roztrhnul zánovní žlutice v rozkroku. Neštěstí bylo na světě. Aby se 
tragédie nerozšiřovala, potřebovali jsme to vadné pérko nějak odstranit. 
Stopli jsme tedy jakési auto a já již značně posilněn vysokooktanovým 
palivem z hroznů jsem se nahnul do okýnka a zahlaholil jsem: „Nemáme 
prosím vás kombinačky? Mně se udělalo péro na sedátku!“ Už si ani 
nepamatuju, jak to celé dopadlo, ale do Hovoran jsem nějak dojel a po 
verbuňku „Vojáčku, vojáčku“ (tenkrát novém na cédéčku Lácaranky) jsem 
se na večeři uklidil k jisté slečně, která mi díru ve žluticích ochotně zašila. 
Návrat z hodů byl za ranního kuropění přes Čejkovice s pravidelnými 
zastávkami na zpěv, víno a jiné fyziologické záležitosti. Z tohoto pohledu 
vidím značnou výhodu černic, na kterých je máloco vidět.

Mezi Bořečáky a Vrbečáky to v době mých krojových začátků do-
sti jiskřilo, koneckonců nějaké to předhodovní „škádlení“ probíhá mezi 
těmito vesnicemi dodnes. Každopádně tenkrát nějaké rány z minulosti 

způsobovaly, že vrbecká krojová chasa jezdila místo do Bořetic na hody 
do Starého Poddvorova. A možná i moje kamarádské vztahy s klukama 
z Vrbice mohly přispět k tomu, že Vrbečáci začali jezdit na hody k nám 
a my zase k nim.

Abych se ale vrátil k meritu věci. Po dvouletých hodovních a přespol-
ních zkušenostech a „zahraničním žluticovém angažmá“ jsem se ve svých 
16 letech cítil připraven převzít stárkovskou odpovědnost. Vidím to jako 
dnes, kdy jsme se s Jirkou Uherem (zvaným Kvašák) domlouvali v kobyl-
ském Caballeru, že bychom ty hody vzali. Psal se rok 1998 a stárkování 
jsme nebrali jako nějakou povinnost, ale opravdu velkou čest. Přidal se 
nám jako třetí stárek ještě Jenda Mareš ml., který byl ode mě starší (v té 
době o neuvěřitelných) asi 5 let, a jako sklepník Ivan Švásta ml. Byli jsme 
„jen“ čtyři. V tu dobu bylo zvykem mít stárků pět, ale co bychom za to 
v dnešní době dali. Všichni kromě prvního stárka Kvašáka měli tenkrát už 
domluvené stárky. Já jako druhý stárek jsem měl jasno, moje sestřenice 
Janička. Jenda Mareš stárkoval se Zuzkou Cichrovou (dnes Čumpovou) 
a Ivan Švásta sklepníkoval s Luckou Procházkovou (dnes Dufkovou).

Myslím, že to byl asi můj nápad doporučit Kvašákovi tenkrát jako stár-
ku nějakou Katku Vyhňákovou. Moji spolužačku ze základky a budoucí 
ženu. Dodneška jí s úsměvem na rtu a v nadsázce říkám, že tímto jsem 
ji uvedl do „lepší“ společnosti krojované chasy, a i když se vždycky „za-
tváří“, tak si myslím, že se mnou v duchu souhlasí, protože ty následné 
roky prožité v kroji byly opravdu krásné. Po krátkém přemlouvání Katka 
se stárkováním souhlasila a přípravy na hody mohly začít.

Nejdříve nás samozřejmě musela zvednout chasa v hospodě. Tenkrát 
stála desítka deset korun a dvanáctka korun dvanáct. Kolik stála režná, 
už si nepamatuju, ale exnutím tohoto nápoje na vachrlaté židli zvednuté 
chasou do výšky až po strop zakouřené hospůdky se stvrdila naše starost 
nad hody. 

Byli jsme opravdu dobrá parta. Kvašák měl řidičák, a hlavně jako jediný 
svoje auto. Jeho Škodou 120, kterou si „vytunil“ převodovku ze Škody 
125, ale na pětku by jela snad jen z Macochy, jsme byli schopni zařídit 
spoustu záležitostí. Jeho hláška „krojovaní neplatijú“ se mu hodněkrát 
vyplatila, ale jednou hodně nevyplatila, když takto odpověděl policej-
ní hlídce, která ho zastavila při návratu z nějakých hodů. Samozřejmě, 
že aj krojovaní platili, když nadýchali. Kvašák měl výhodu, že ovíněn (či 
ovišňákován) usnul kdekoliv, takže jsme ho jednou před hody spícího 
přenesli před vchod do Bupra a bupráci, aby ho nebudili, tak tenkrát 
museli otevřít druhý vchod.

Jenda Mareš byl hodovní smolař. Na máji zakopl s kanystrem višňáku 
v ruce tak nešťastně, že na něj spadli ještě asi tři další členové chasy 
v podobném stavu. On ale dopadnul nejhůř. Odřel si čuňu přesně pod 
nosem. Ani různé mastičky a lektvary nezakryly skutečnost, že chvíli vy-
padal, jak reinkarnace Adolfa. Naštěstí do hodů se strup částečně sloupl 
a následný make-up zakryl i poslední nedokonalosti. Jen velmi všímavé 
oko si na hodovní kazetě, pokud si ji ještě má na čem přehrát, může 
všimnout jisté malé skvrnky pod jeho nosem. 

Ivan Švásta byl (aspoň za mě) nejlepší sklepník v historii Bořetic, nejen 
svým vzezřením. Váňa svoji funkci nápojového technika bral po celou 
dobu velmi odpovědně, zejm. k vlastní osobě. Z jeho úst vyšla nezapo-
menutelná hesla tehdejších hodů: „zelený to schová“, „kaša malta“ nebo 
„vitaj ve vinohradě, motyky sú v búdě“. Když dojeli v hody přespolní, 
hned k nim spěchal se sedmičkú a se slovy: „chlapi, pite, dokáť máme“.
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A propos, celým mým dosavadním vyprávěním se vleče jako tenká nit 
slovo „višňák“. Tenkrát to byla nezbytná hodovní komodita. Peněz moc 
nebylo, tak se pila tato letní verze burčáku. Nejdřív originál, pak druhák, 
třeťák a někdy aj čtvrťák. Pak se z něho stal muškát, protože když jsme 
po hodech zbytek vylívali, z bečára vyletělo hejno mušek. 

Protože slovo „stárek“ vychází ze slova „starat se“, naše první starost 
po zvolení bylo sehnat višně. Legálně to jaksi nešlo, nikdo z nás tento 
strom nevlastnil. Takže jsme si s Kvašákem vyhlídli pod kravíma krásnou 
višni, zalehli jsme a číhali, jestli někdo nejde a následně jsme se jali si 
pár plodů „na věčnú oplátku“ vypůjčit. Začali jsme trhat a v tom se za 
námi ozval hlas: „To sú vaše višně?" Tetička Procházková. A bez čekání 
dodala: „To sú naše višně! Já už vás tady hodnú chvílu pozoruju. Tož to 
sú pořádky, stárci týdeň a už kradú!“ Jak spráskaní psi jsme se tenkrát 
v podvečer vydali k dceři paní Procházkové, paní Burešové, abychom si 
to u nich vyžehlili. Naštěstí to brali sportovně a myslím, že aj ten kýbl 
višní nám tenkrát odpustili. No každopádně začátek nic moc. Nakonec se 
nám ale višně sehnat podařilo, a tak mohl vzniknout tento slavný mok, 
který nás v různých stupních sladu a alkoholu provázel po celou dobu 
přípravy hodů a z něhož nás nejednou ukrutně bolela hlava.

Pak už hodovní přípravy probíhaly relativně standardně. Musím říct, že 
před a při hodech nám neskutečně pomáhali rodiče, prarodiče a ostat-
ní příbuzní. Z dnešní perspektivy podávali neuvěřitelné výkony. Poskytli 
počáteční kapitál, chystali celý bar, měli v něm služby, uklízeli sólo, byli 
u vstupného, plánovali trasu průvodu. Připravovali taky kroje, jídlo pro 
přespolní, občerstvení pro průvod. Prostě všechno. Fakt respekt. Tím 
pádem bylo zajištěno, že vydělané peníze se zbytečně neztrácely v éteru, 
ale zůstaly nám mladým. A taky se moc neutrácelo. Deníček v hospodě 
sice zavedený byl, ale podpisové právo měl jen první a druhý stárek a vše 
bylo pod kontrolou.

Pokud jsem mluvil o dobré partě, neměl jsem na mysli nejen nás stár-
ky, ale i celou chasu. Za všechny chci zmínit Roberta Šebestu (tenkrát 
se mu díky jeho bujné kštici připomínající motorkářskou ochranu říkalo 
Helminen), Jardy Ostřížka (kterému se říkalo všelijak – Maldini, Malina, 
ale pak se přezdívka ustálila na Knoflíkovi, a tak mu říkáme dodneška), 
potom taky Jarda Gloza, který se občas „nedožil“ konca zvaní, Roman 
Grégr, kterému v nově vymalované pařbúdě vybuchla po máji petka 
s višňákem a mohlo se malovat znovu, a samozřejmě Milan Foler, který 
mezitím spolu se mnou přešaltroval ze žlutic do černic. Říkali jsme si 
tenkrát s Milanem „jednovaječný dvojvaječňata“, protože jsme spolu 
dlouhá léta bok po boku vymetali všechny hody v okolí. A kdo víte, jak 
vypadáme, tak je vám jasné, že my příbuzní být nemůžeme. Přesto jsme 
si později navzájem odsvědčili na svatbách a přátelíme se do dneška. 
K naší partě hodovních harcovníků určitě patřil i Vítek Hempl, kterému 
se, už ani nevím proč, říkalo „princ Vilibald“. Asi podle jeho jemného 
hlásku, když začal zpívat.

S Milanem Lipenským jsme třeba jezdili jeho škodovkou na koupačku 
na zaječský štěrkáč, akorát že jak jeho vůz ujel pár kilometrů, začala 
mu vřít voda v chladiči, takže po návratu a zeptání ostatních: „Jaká byla 
voda?“ jsme jen suše odpověděli: „vyvřená“.

Před hodama jsme se scházeli stejně jako dnes v pařbúdě. Náplní bylo 
hraní společenských her, chystání, zařizování, plkání. Holky připravovaly 
mašličky na sóla. Večer pak tancování a konzumace čím dál pokročilej-
ších verzí višňáku. A tady musím zmínit ještě jednu osobu, která měla 
lví podíl na tom, že ten rok šel v hody do té doby rekordní počet krojo-
vaných párů a že ten pochod aj vypadal. Paní Lidmila Kornutová. Ta za 
námi stála jako hlídací pes a vyloženě nás nutila, abychom trénovali ta-
nec, zpěv, pochod, verbuňk, zavádku a abychom se přehnaně neoddávali 
višňáku. V hody pak neexistovalo, aby nějaké krojové holky šly v průvodu 
bez chasníka, neexistovalo, aby kluci seděli u baru a holky nechali stát 

na slunku. Buď jsme museli tancovat nebo se o holku starat, jedině 
když jsme naši párnicu někomu zavedli, mohli jsme na pivo. My jsme na 
toho „drába“ tehdy samozřejmě brblali, ale z dnešní perspektivy jsem jí 
za to velmi vděčný, vycepovala nás velmi dobře. A my jsme byli natolik 
„rozumní“, že jsme se cepovat nechali. Někdy si říkám, jak by takový 
člověk byl potřeba i dnes.

Hodovní rok 1998 přinesl i několik změn. Některé přetrvaly dodnes. 
Kromě již zmíněných návštěv krojové chasy na přespolních hodech třeba 
i zvaní jen jeden den. Do té doby se zvalo v neděli i pondělí. Abychom 
tuto logisticky náročnou operaci zvládli, tak se důsledně naplánovala 
i trasa zvaní. Můj děda Václav Pazderka pak před námi jako předvoj jezdil 
na babetě a směřoval nás (a taky popoháněl), aby se vše stihlo. A stihlo 
se. Akorát někteří služebně starší členové chasy nadávali na takové no-
voty, ale to tak bývá. Další novinkou bylo i následné pořádání krojového 
plesu na začátku roku 1999. Nevím to jistě, ale zřejmě historicky prvního 
krojového plesu v Bořeticích. A předtančení moravské besedy pod vede-
ním paní Lubalové a paní Veverkové, které nás cepovaly podobně jako 
paní Kornutová. I jim patří velké poděkování.

Z hodů samotných si toho kupodivu pamatuji mnohem míň, než 
z předhodovního dění. Největší trému jsme samozřejmě měli ze zavádky, 
ale po předání hodového práva starým stárkům (v mém případě panu 
Kacerovi) nám všem spadl pomyslný kámen ze srdce a hodovní veselí 
jsme si užívali naplno. Mimochodem ta slečna, co mi v Hovoranech za-
šívala ty žlutice, se „znenadání“ objevila v neděli na našich hodech. Ale 
jelikož já už jsem mezitím stárkovské povinnosti plnil s první stárkou 
Katkou, ujal se té slečny ochotně kolega Kvašák. Sice to „nedopadlo“, 
ale nějakou dobu se významně přátelili.

Po hodech jsme udělali „dopijanou“, zejm. jako poděkování rodičům 
a příbuzným za pomoc. Z vydělaných peněz jsme dali něco „do zvonku“ 
na kostel, a taky něco obci na Bořetické listy, do kterých jsme nezapo-
mněli napsal článek o hodech i s poděkováním obci za pomoc. Zbytek 
peněz jsme si rozdělili. Byl to fajn přivýdělek, ale zase taková sláva to 
tehdy nebyla. 

Naše krojová parta držela pohromadě a rozrůstala se i po mnoho 
dalších let, kdy jsme se ve stárkování postupně prostřídali. Jezdívalo se 
na pouť do Žarošic, na krojový ples do Prahy, chodili jsme v kroji na 
Velikonoce, když byla v obci nějaká oslava nebo měli kravihorci nějakou 
událost, oblíkali jsme se do kroje a byli jsme hrdí, že v něm můžeme 
chodit a reprezentovat obec.

S Kvašákem jsme si zopakovali stárkování ještě v roce 2000, tentokrát 
ale proběhlo „stárky swap“ a já jsem už jako první stárek stárkoval s mojí 
nynější ženou Katkou a Kvašák stárkoval s mojí sestřenicí Janou, spolu 
s námi ještě stárkoval Knoflík, Jarda Gloza a Mirek Hycl jako sklepník. 
Kupodivu jsme se nikdy jako stárci nepotkali s mým „dvojvaječňatem“ 
Folisem, který sklepníkoval v roce 1999.

Když jsme všichni už jako stará garda přibijali v roce 2007 kordule na 
máju, bylo to pro nás velmi dojemné a smutné. Mladší členové chasy 
nám přichystali překvapení – slavnostní špalír s fedrama místo šavlí a za 
zvuku pohřebního pochodu se s námi rozloučili.

V kroji chodím moc rád dodnes a nevynechám příležitost si ho na 
sebe obléct. Už jako mužák, ženáč, taťka tří dětí (a v minulosti několi-
krát starý stárek). Jsem moc rád, že tradice přetrvávají. Sice to poslední 
dobou s ochotou mladých stárkovat trochu skřípalo, ale letošek ukázal, 
že se situace snad zlepšuje. S manželkou se snažíme vést k lásce ke kroji 
a tradicím i naše synky i dceru. A já si uvědomuju, že za čtyři nebo pět 
roků může můj skoro desetiletý syn začít chodit v „dospělé“ chase a za 
šest nebo sedm roků stárkovat. Kruh se uzavře. Běh života se nezastaví.

 Jiří Michna, druhý stárek hodů 1998i
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Milé a milí, tak jsme tu
Z Novohradských hor, kraje plného lesů a hájů, z vísky, kde dávají lišky 
dobrou noc, jsem se konečně dotoulala a zde usadila. V 2020 jsme 
pod penzionem Modré hory uviděli pusté pole obehnané mobilním 
oplocením ještě rozkopané od zemní techniky a rozhodli se, že tady 
tomu budeme říkat „doma“. Okolí a výhled na Kraví horu bylo to, co 
nás v chladném únorovém počasí uchopilo za srdíčko. Pískající vláček, 
staré letadlo a rozkopané silnice s odérem otevřené kanalizace tomu 
dodaly tu pravou vesnickou atmosféru, a i přes silný vítr jsme si řekli 
ano, tady chceme strávit zbytek života. No, má to pár much, ale od 
mala jsem optimista, a jelikož jsem od té doby zrovna moc nevyrostla, 
stále věřím na šťastné konce. V genech mám dobře zapsané předky, 
neměřím ani 160 cm a mnohé místní děti si prý dokonce myslí, že 
nemám ani nohy (když mě doposud viděly jen v okénku u zmrzliny) – 
můžete je ujistit, že nohy mám, ale teď zpátky k mouchám. 

V době naší stavby se v rocích 2021–2022 zde ve velkém budovala 
kanalizace, ulicemi se linula s vedrem oblaka prachu z rozkopaných 
silnic a pro jistotu, kdyby se přeci jen nějaký odvážlivec dokázal v těch-
to podmínkách nadechnout, nastoupil ten zlověstný zápach, který 
člověka dokázal zasytit už dole u hasičky. Přisuzovali jsme to právě 
kanalizaci, ale bohužel... Proto jsme si spolu s dalšími novými spolu-
občany pod hotelem začali klást otázky a hledat odpovědi – e-maily 
a schůzky s vedením obce a jednateli místní bioplynovové stanice 
nás posunuly k mnoha zjištěním. Mezi nimi právě i zajímavost, že až 
do nedávné prohlídky vlastně „bylo všechno v pořádku“ a stěžování 
si na nesnesitelný zápach bylo výsadou jen „přistěhovalců“. Naproti 
tomu je veřejně známé, že se pachy linou až do ubytování na Kraví 
hoře. A mě jen v hlavě zvoní otázka, jestli si tam v SSR říkají, jak se asi 
dýchá nám přímo pod bioplynkou? Nemyslím si, že by značka „Pozor 
zápach“ měla být naší výsadou, ale spíš vykřičníkem. Podle posled-
ního průzkumu v obci se zdá být situace alarmující v jakékoliv části 
obce a co hůř, v jakoukoliv denní i noční dobu, což má na svědomí 
automatický režim ve stanici, který byl v létě spuštěn. Odkrytá směs, 
která se pravidelně míchá, má na svědomí hromadné umírání našich 
nosních buněk. Jako spoluviníka označují počasí, které vlastně nelze 
ovlivnit. Jinou možností je tuto směs zakrýt, ačkoliv to bude zřejmě 
hodně nákladné pro zřizovatele. Není totiž normální, že se v noci budí 
dospělí i děti vinou zápachu, v současné době už technologické po-
stupy existují, aby se tohle nedělo. Můžeme sdílet inspiraci obdobných 
zařízení v okolí – trochu více tolerantních vůči obyvatelům. Byly dny, 
kdy nestačil ani kolík na nos a nezbývalo nic než jen litovat maminky, 
které nechaly sušit venku prádlo. A v říjnu po třech měsících v kuse 
se dokonce dalo konečně zase dýchat. Snad se podaří takový stav 
udržet a brzy domluvit uspokojivé podmínky pro obě strany na trvalo.

Myšlenka vrátit se na venkov ve mně žije už od dětství, je mojí sou-
částí. Stejně jako další z Panského jsme na venkově totiž žili. To, že 
někteří část života strávili ve městě, jen vyvolalo potřebu najít si a vy-
budovat domov opět na venkově. Splnit si tak svůj sen. Mnozí mají zde 
nebo v okolí Bořetic blízké příbuzné, jiní jsou pár stovek kilometrů od 
rodné hlíny včetně mě. To ale neznamená, že bychom se o tu zdejší 
nedokázali postarat. Kromě budování našich domovů a zahrad snů na 
větrem poničeném uježděném poli, případne bujně prorostlém nezbed-
ným plevelem, s nálezy zbytků zatoulaných obilovin a petrželí, moc rádi 
přidáme ruce k dílu na nedělní brigádě. Postupné zvelebování a při-
měřené zastromování obce určitě ocení každý z nás, kdo má rád zpěv 
ptáků a nebo trochu stínu v horkých letních dnech, který zde velmi 
chybí. Věřím, že není jen mým snem, mít „pěknou zahradu“. V dědině 

je na všechny strany dost pěkných předzahrádek a pár vyloženě s duší, 
takové mám nejradši a chci kolem nich chodit zas a znovu. Pro zamyš-
lení: celé Bořetice zabírají cca 2 km po hlavní silnici a celkem se na této 
trase vyskytuje 10 vzrostlých stromů, z toho 4 patří k Lomaxu... S nově 
osazenými květinovými linkami podél hlavní silnice se ale zdá, že se 
Bořetice můžou měnit, a to nejlépe, když se zapojíme společně. Tím 
se velice sníží vícenáklady nehledě na sdružování a budování vztahů 
jako příjemné plus. V listopadu jsme měli všichni možnost se podílet na 
dvou velkých výsadbách. Ačkoliv zájem občanů Panské převyšoval sta-
rousedlíky, je na místě připomenout, že větrolam a další stromy slouží 
všem. Jsem moc ráda, že i přes zjištění nových skutečností a mnohé 
otazníky si obě strany dokázaly rychle vyměňovat informace a nene-
chat dlouhodobý projekt s prvním problémem stranou. Že obecní za-
stupitelstvo v čele s panem starostou dalo prostor k hledání alternativ 
a k diskuzi, aby všechny snahy od počátku projektu nepřišly vniveč 
nebo nebyly odloženy na dobu neurčitou kvůli jiným naléhavějším pro-
jektům. Stromům se nedá poručit, kdy mají být přesazeny, a tak by se 
muselo při jakémkoliv dalším zpoždění čekat na jaro či podzim. Celkem 
se tak po několika narychlo ušitých schůzkách a x desítkách telefonátů 
v rekordním čase naše zeleň rozšířila o téměř 100 stromů, a to už je 
pěkné číslo. V zájmu obyvatel na Panském a snad i ostatních je zeleň 
udržovat a nadále rozšiřovat, vždy po vzájemné dohodě, a to včetně 
zařízení jako jsou lavičky nebo snad odpadkové koše, které tak moc při 
procházkách a venčení pejsků zatím stále chybí.

Vlastně to vypadá a pár lidí svůj názor neskrývá, že na Panském 
máme stále s něčím problém. Fouká vítr, zápach, nemáme odpadkové 
koše, plevel prorůstá v chodnících až na silnice, nemáme bezpečný 
přechod...

Ať už to ale bude trvat jakkoliv dlouho, než se dvě poloviny spojí, 
jsme tu – za horizontem, ale pořád v Bořeticích. Naše „požadavky“ 
jsou spíše standardem normálního žití, a jejich postupné řešení urči-
tě stojí za to stejně jako odplevelení chodníku naproti nefunkčnímu 
větrníku, který nikam nevede. A tak, kdo chtěl nějak přispět, může 
a ono to jde, i když jsem tu tak krátce. Postupné seznamování s ro-
dáky a starousedlíky, kteří také pozdraví, setkání se známými tvářemi 
u obchodu s úsměvem na tváři, na místě vyprávějíc mým dětem (už 
rodilým Bořečákům), mě baví. Právě ta vlídnost a veselí v lidech mi 
dává naději a smysl iniciovat další aktivity, při kterých se můžeme více 
poznat a pomoci dosáhnout na společné vyšší cíle než jen odhánění 
špačků v sezóně.

A tak jsem vás chtěla touto cestou pozvat. Na závěr bych chtěla 
představit ne na dlouho poslední plán, a tím je týmová hra Pub-kvíz 
s původem ve Velké Británii. Podle názvu lze odtušit, že se jedná o zá-
bavně-vědomostní hru u pohárku, kterou postupně vyladíme podle 
našich představ. Pravidla hry a bližší informace o konání budou včas 
zveřejněny na internetu i v podobě letáku, ale už teď můžete začít 
s hledáním parťáků do týmu o 4 členech. Od ledna se budu ob týden 
těšit U Linhů na viděnou.

 Monika Šemrovái
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Vítání podzimu – aneb Nová tradice na obzoru?

Podzim – zásadní roční období pro jih Moravy. Každý, kdo se ales-
poň trochu motal stařečkom pod nohama v době vinobraní, ví, jak 
krásná, ale zároveň náročná práce to je. Všechna ta námaha by ale 
byla k ničemu, kdybychom potom neměli s kým posedět a popovídat 
si u pohárku.

A tak vznikl nápad udělat sousedské setkání. Protože je v Bořeti-
cích krom starousedlíků také čím dál víc nových zatím spíš nezná-
mých tváří, volba místa setkání byla jasná – lokalita Panské. Tam je 
totiž možné potkat asi nejvíc nových bořečáků na metr čtvereční 
v celé dědině a navázat nová přátelství. 

Počasí nám přálo, a tak se během nedělního odpoledne sešlo bez-
mála 150 bořečáků. Pro děti byly připraveny k vyřezávání dýně či 
výroba svícnů z přírodnin, dospělí si zase přišli na své u stolu, ke 
kterému každý přinesl něco dobrého k zakousnutí a taky nějaký ten 
vzorek ze svého sadu či vinohradu. Aby, nedej Bože, nedošlo k tomu, 
že by snad nebylo co pít, vínem nás zásobili také vinaři z pod Kraví 
hory, kterým patří velké díky.

Součástí setkání byla rovněž možnost přispět na stromy pro větro-
lam, který by měl vznikat na kraji obce při vjezdu směrem od Kobylí. 
Bořečáci opět ukázali svou štědrost a zájem o výsadbu zeleně. Na 
větrolam se vybrala velkorysá částka 38.513 Kč. Náš projekt rovněž 
zaujal pozornost Nadace Via, která se v rámci programu Místo, kde 

žijeme rozhodla podpořit jej dotací ve výši 20 000 Kč. Do výsadby, 
kterou bychom opět rádi pojali jako komunitní akci, se zapojí také 
obec, místní spolky a samotní občané Bořetic. 

Pokud vše půjde hladce, větrolam bychom mohli zvládnout vysadit 
ještě během letošního podzimu a zase o kousek víc tak zkvalitnit 
život v Bořeticích. A já tímto za komisi pro životní prostředí velmi 
děkuji všem štědrým dárcům, všem, kteří pomohli s organizací akce 
Vítání podzimu, všem, kteří si udělali čas a na sousedské setkání 
dorazili a hlavně všem, kterým není lhostejné, co se děje za hrani-
cemi jejich pozemků. 

 Miroslava Herůfkovái

(pozn. redakce: větrolam byl vysazen 
v neděli 19. listopadu 2023)

Předávání Oscarů
Oldřich Damborský

Širokoúhlý film orlího jasného zraku
se promítá do sítnice chtivosti,

režisér Mráz všechny vločkami pohostí
tleskající havrany má za svou klaku.

Na filmovém festivalu bílé Zimy
se uděluje stříbrný globus Měsíce,
diváci vrabci si štěbetají nejvíce,

že vyhrál kompars srnek, žádné šprýmy.

Zatahuje se obloha noci před posledním hostem,
co pojedl poslední kukuřici na holém poli,

uvaděčky vrány otvírají východ slunce
a kdo není tvrdý a ostrý, toho thriller mrazu skolí...

Úsvit
Oldřich Damborský

Kde je ten východ
z labyrintu džungle
svárů a nenávisti

s jedním okem kyklopa
zášťi?

Jen Ariadnina nit
lásky a něhy

tě dovede k úsvitu
sblížení

a jasná záře  souznění
zaplaví tvou bezovou

duši
jako na vrcholu hory

Olymp...
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SOCIÁLNÍ OKÉNKO

Služba sociální asistence
V životě člověka přijdou chvíle, kdy už nedokáže zvládnout vše sám. 
Ať už se jedná o přípravu jídla nebo o cestu k lékaři, či později potíže 
se samoobsluhou, zejména v oblasti osobní hygieny či zajištění cho-
du domácnosti. Prvním řešením je vždy spolupráce s rodinou. Je 
ale jasné, že zejména tam, kde jsou členové domácnosti zároveň 
zaměstnaní a mají třeba ještě svoje malé děti, tak i když je vůle, 
nastávají okamžiky, kdy je současná péče o blízkého příbuzného 
komplikovaná, či dokonce nemožná. 

V těchto případech stojí za zvážení, zda by nebylo lepší využít 
kvalifikované pomoci terénní sociální služby, což by usnadnilo život 
všem zúčastněným. Jak tomu, o koho se bude pečovat a může díky 
tomu co nejdéle zůstat ve svém přirozeném prostředí, na které je 
zvyklý, tak pečujícím, kterým se sníží míra stresu způsobená přet-
lakem sociálních rolí – zaměstnanec, rodič, dítě, pečující…

Terénní služba osobní asistence je sociální službou dle zákona 
108/2006 Sb., o sociálních službách a je tím pádem zpoplatně-
na. Cena osobní asistence je stanovena dle § 5 odst. 2 vyhlášky 
505/2006 Sb. a její maximální výše je tak v současné době zakot-
vena na 155 Kč za hodinu.

Co přesně tato služba obnáší a pro koho je určena?
Služba je zaměřena na pomoc lidem se sníženou soběstačností 
z důvodu věku, chronického onemocnění nebo zdravotního postižení, 
jejichž situace vyžaduje pomoc jiné osoby: 
• seniorům se sníženou soběstačností,
• dospělým lidem se zdravotním postižením,
• lidem chronicky nemocným,
• lidem po úraze.

Tato služba zahrnuje:
Pomoc při zvládání běžných úkonů péče o vlastní osobu – oblékání, 
přesuny (např. lůžko–vozík), úprava oděvu, vlasů, večerní ukládání aj.
Pomoc při osobní hygieně – mytí (včetně mytí na lůžku), koupání/
sprchování dle individuálních podmínek, péče o ústa, oči, uši, pře-
suny na WC, stříhání nehtů na rukou i nohou aj.
Pomoc při zajištění stravy – pomoc při přípravě stravy dle individuál-
ních požadavků uživatele (snídaně, svačina, oběd, svačina, večeře), 
podávání a porcování stravy, podávání stravy v obvyklém denním 
režimu uživatele ve formě dle zvyku uživatele (porcování na kousky, 
mletí, úprava kaše apod.), příprava a podání nápojů.
Pomoc při zajištění chodu domácnosti – zajištění a donáška malého 
nákupu, provedení běžného drobného denního úklidu (mytí nádobí, 
zametání, mytí podlahy, zalévání květin), praní prádla v domácno-
sti uživatele v automatické pračce, sušení prádla, žehlení. POZOR! 

Osobní asistence neprovádí rozsáhlé generální a sezónní úklidy 
domácností. 
Výchovné, vzdělávací a aktivizační činnosti – doprovod do školy, na 
kurzy, do spolků a zájmových aktivit. Pomoc při naplňování volného 
času dle individuálních přání – procházky, předčítání knih, drobné 
ruční práce, povídání a naslouchání...
Zprostředkování kontaktu se společenským prostředím – doprovod 
při zajišťování běžných věcí, doprovod na kulturní akce (např. kon-
certy, divadelní představení), doprovod na návštěvy rodiny, přátel...
Naplňování duchovních potřeb – doprovod do kostela a asistence 
během bohoslužeb, zprostředkování duchovní péče (návštěva kněze, 
kazatele, pastora v domácnosti), společná modlitba, předčítání z Bi-
ble.

Nestyďte se o pomoc požádat, pokud jste se dostali do životní situ-
ace, která ji vyžaduje. Služba probíhá v domácím prostředí přímo 
u klienta doma.

Sociální okénko pro vás připravuje organizace Girasole, sdružení pro 
pomoc a rozvoj, z.s. 
Mrštíkova 122/1, 693 01 Hustopeče, www.girasole.cz.
Pokud máte konkrétní dotazy, týkající se služby osobní asistence, 
kontaktujte:
tel.: 775 480 954, e-mail: hrazdirova@girasole.cz

Děkujeme vinařům z Republiky Kraví hora za dárková balení vína 
na Běh za bořetickým burčákem a běh Bořeticemi.



34 číslo 3BOŘETICKÉ LISTY Prosinec 2023

Adventně-vánoční zamyšlení 
Advent je čas očekávání. Doba přípravy na příchod někoho velmi 
vzácného. Není to jen období přípravy před Vánocemi, ale celý 
náš život je jedním velkým ADVENTEM a přípravou a očekáváním 
Ježíše při druhém příchodu na konci světa anebo v okamžiku naší 
smrti. 

Každé písmeno slova ADVENT nám může připomenout, oč by-
chom se mohli snažit. 

A jako AHOJ. Chci více vnímat druhé lidi. I „pouhý“ pozdrav může 
potěšit.

D jako DĚKUJI. Chci více děkovat, určitě mám za co. Lidem i Bohu.
V jako VĚŘÍM. Chci více věřit, že betlémské dítě Ježíš, jehož 

narozeniny se chystám oslavit, přichází na svět i kvůli mně a chce 
mi ukázat, jak mám žít a jak Bůh mě miluje

E jako EVANGELIUM. Evangelia jsou nejdůležitější částí Bible 
a přinášejí radostnou zvěst o Ježíši Kristu. Chci více otevírat tuto 
vzácnou knihu a v ní objevovat dobré zprávy. Těch špatných je 

totiž všude kolem až zbytečně moc. Chci se stát poslem dobrých 
zpráv. 

N jako NADĚJE. Ani v této době nechci ztrácet naději. Naději v Živ-
ot s velkým „Ž“. Naději, kterou mi přináší narozený Ježíš a Ježíš 
zmrtvýchvstalý. 

T jako TRPĚLIVOST. Chci mít více trpělivosti s druhými lidmi i sám 
se sebou. To je hodně těžká výzva.O Vánocích se Bůh nezjevuje jako 
vládce shlížející shůry, nýbrž ponižuje se, aby žil a sloužil nám jako 
malý a chudý společník na naší životní pouti. A my se mu můžeme 
podobat tím, že budeme žít pro druhé lidi…

Milí přátele, přeji nám všem opravdovou radost nejen o Vánocích, 
ale po celý život, protože tím nejvzácnějším darem, který je nabízen 
každému z nás není něco, ale Někdo, Ježíš, jehož narození oslavu-
jeme, Požehnaný nový rok 2024. 

 P. Tomáš Cahai

Vánoční bohoslužby v kostele sv. Anny v Bořeticích

24. 12. Štědrý den v 15.30
25. 12. Slavnost Narození Páně v 9.30 – žehnání dětem
26. 12. Svátek sv. Štěpána v 9.30
31. 12.  Svátek svaté rodiny v 9.30 – obnova manželských slibů 

a požehnání manželům
1. 1. 2024 Slavnost Matky Boží Panny Marie v 9.30
6. 1. 2024 Slavnost Zjevení Páně v 8.00
7. 1. 2024 Svátek Křtu Páně v 9.30
7. 1. 2024 Tříkrálová sbírka od 10.30

Betlémské světlo, symbol pokoje a naděje, bude k dispozici 
v předsíni kostela v Bořeticích 23. 12. od 9 do 18 hodin a na Štědrý 
den od 9 do 16 hodin. 

Tříkrálová sbírka v Bořeticích bude probíhat v neděli 7. 1. 2024 
od 10.30 hodin. Přívítejte koledníky a otevřete srdce svou štědrostí 
potřebným. Děkujeme. 

Komunitní centrum sv. Jiří v Kobylí otvírá své brány

V neděli 24. září 2023 odpoledne bylo slavnostně otevřeno nové 
Komunitní centrum sv. Jiří v Kobylí, které ho se zúčastnilo asi 130 
návštěvníků za přítomnosti kobylského starosty Pavla Kotíka, ředitele 
Girasole Miroslava Prchala, hustopečského děkana Jana Nekudy. 
Novému komunitnímu centru a všemu, co se zde bude dít, požehnal 
P. Pavel Kafka, generální vikař brněnské dieceze. 

Chtěl bych ještě jednou poděkovat všem, kteří se podíleli na tom, 
aby zde vzniklo nové komunitní centrum. Nejprve děkuji MAS Hus-
topečsko za poskytnutí dotace. Velké díky patří především obci Ko-
bylí za velkorysý finanční dar. Začali jsme bohužel s opravami v nej-
těžší době, kdy byla vysoká inflace a válka na Ukrajině a ceny byly 
vysoké a vy jste nám pomohli. Jinak bychom se do toho nemohli 
pustit. 

Děkujeme všem dobrovolníkům. Zvláště bych chtěl poděkovat 
Tomáši Bílkovi, který strávil nad tímto dílem mnoho svého volného 
času a stálo ho to mnoho energie. Bez jeho nasazení a nadšení by 
se nám to nepodařilo. 

Máme radost, že zde začaly zde probíhat akce pro různé 
věkové skupiny  např.   kurz  angl ič t iny  pro  začátečn íky 
a pokročilé, zábavný a vzdělávací program pro děti – Farníček, 
pohybový kroužek Opičky pro rodiče s dětmi od 1 roku do 6 
let. S žáky ZŠ od 6. do 9. třídy zde máme etickou a nábožensk-
ou výchovu. Pravidelně zde má zkoušky Kobylský vokální an-
sámbl. V nejbližší době máme v plánu přednášku o Indii, Mexi-
ku a o Athosu a dalších zajímavých místech světa. Pro manžele 
se připravuji manželské večery. Začala zde probíhat  i mezi-
generační setkávání. Pro děti a mládež bude sobota deskových 
a společenských her, kdy se mohou nejen pobavit, ale i seznámit. 
Milovníci knih zde mají k dispozici malou knihovnu k zapůjčení 
knih s různou tematikou. V neposlední řadě zde začalo fungov-
at místo pro sociální pracovnici z Girasole, která tu je k dispozici 
vždy poslední čtvrtek v měsíci od 12 do 15 hodin a po telefonické 
domluvě kdykoliv jindy. O probíhajících akcích budete informováni 
plakátky a v místním rozhlase.

Probíhají zde pravidelné akce, ale stále je zde prostor i pro 
příležitostná setkávání. Proto jsme vytvořili rezervační systém na 
stránkách www.bokovka.info/komunitni-centrum-sv-jiri/. Zde 
si můžete ověřit, zda je termín pro vaši akci volný. Pro rezervaci 
termínu je třeba napsat na emailovou adresu – kcjkobyli@gmail.
com a poté se vám ozveme. Komunitní centrum má také své face-
bookové stránky, kde najdete další informace, plánované akce a fo-
tografie z akcí. Správcem Komunitního centra je paní Jitka Otáhalová, 
Kobylí 138, mobil 724 970 837.

Srdečně vás zveme a přejeme smysluplně strávený čas v krásném 
prostředí našeho centra.

 P. Tomáš Cahai

DUCHOVNÍ OKÉNKO



35číslo 3 BOŘETICKÉ LISTYProsinec 2023

Připravuje se oprava kostela sv. Anny 
Nejstarší kulturní památkou v obci či městech jsou většinou kostely. 
U nás v Bořeticích tomu není jinak. Kostel je místo, kde k nám mluví 
nejen historie, ale především se zde člověk může zastavit a duchovně 
načerpat. Konají se zde nejen bohoslužby a vysluhují svátosti, ale 
i koncerty, a hlavně je to důstojné místo, kde se loučíme s našimi 
zemřelými. Všímám si, že sem často zavítají turisté a cyklisté, což je 
dobře. Kostel je vizitkou nás všech, a proto je důležité se o něj starat. 
Většina z vás už jste zažili několik oprav kostela. Stále platí přísloví: 
„Práce jak na kostele“. 

V roce 2024 a 2025 plánujeme nákladnou opravu kostela sv. Anny –  
odvlhčení kostela s novou provětrávanou podlahou, nové omítky, 
nové osvětlení, topení a nové vybavení presbytáře – obětní stůl, am-
bon a sedadla. Projekt je schválen památkáři a čekáme už na staveb-
ní povolení. Pokud by byl někdo ochoten přispět na tuto opravu, 
budeme moc rádi. Je to možné v hotovosti nebo na účet farnosti 
1381461349/0800. Dárcům na požádání vystavíme potvrzení o daru 
nebo vyhotovíme darovací smlouvu ke snížení základu k dani z příjmu 
právnických osob. 

Zveme vás na další Farní ples 
Drazí přátelé,
Vánoce už nám pomalu klepou na dveře... a hned po Vánocích se 
otevře plesová sezóna 2024. 

Rádi bychom vás pozvali na Společenský ples farností Kobylí, 
Bořetice a Vrbice, který se letos koná v Kobylí. Ti, co byli na minulých 
ročnících, jistě potvrdí, že tento ples má nezaměnitelnou přátelskou 
a zároveň noblesní atmosféru. Není totiž jenom o bohaté tombole, 

hudbě a tanci, ale je hlavně o setkávání lidí (nejen) ze všech tří far-
ností (ať už do kostela chodí nebo ne). 

Vezměte své přátele, přijďte a užijte si ho s námi  v pátek 19. 1. 
2024 v sokolovně v Kobylí za doprovodu DH Sokolka.

...že netančíte? Nevadí – přijďte si popovídat a pobavit se.
Ples bude totiž přesně takový, jaký si ho uděláme.

 Soňa Čejkovái

Možnost udělat dobrý skutek  
nebyla nikdy blíž 
Tříkrálová sbírka je událost, která má za 24 let své existence pevné 
místo v našich kalendářích i v našich srdcích. Umožňuje nám začít nový 
rok tak nějak správně – dobrým skutkem. Přes cinkání kasiček možná 
zapomínáme, že příchod tří králů do našich domovů je především 
poselstvím lásky a Božího požehnání, které s sebou přináší. Otevřete 
jim dveře – příležitost udělat něco dobrého nikdy nebyla blíž…

Kouzlo sbírky, která se již dostala do hlubokého povědomí, spočívá 
především v tom, že si ji každá farnost, každá obec může organizo-

vat sama a děti i dospělí ji berou jako výzvu, když tvoří nádherně 
zdobené kostýmy, pochodují za zvuků kytar či zpěvů, a víc, než coko-
liv jiného šíří obyčejnou lidskou radost. „Koledování má i svá jasně 
daná pravidla, která s takovou akcí nutně souvisí. Dětské koledníčky, 
kteří na sobě mají kostýmy tří králů, vždy doprovází dospělý asis-
tent. Každá skupinka má průkaz a zapečetěnou kasičku s logem 
Charity Česká republika,“ vysvětluje oficiální stránku sbírky Dagmar 
Kokešová, koordinátorka pro Oblastní charitu Břeclav. 

Batůžky pro děti  
v nejchudších zemích
Na konci října proběhla v Bořeticích, Kobylí i na Vrbici sbírka batůžků 
pro Batůžkový projekt Mary´s Meal. V těchto třech obcích se vybralo 
45 vybavených batůžků, které jsou určeny pro děti v nejchudších 
oblastech světa. Věřím, že všichni darující do batůžky přibalili 
k psacími a hygienickým potřebám, oblečení a botkám i lásku k těm, 
kteří to potřebují. 

Velké díky všem, kdo se zapojili a přinesli batůžky.

 Soňa Čejkovái
Batůžky putovaly za 45 dětmi, foto S. Čejková
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Druhým aspektem, který z Tříkrálové sbírky činí srozumitelnou 
a širokou veřejností přijímanou dobročinnou akci, je transparent-
nost v úmyslech, na které je zisk z kasiček určen. „Řekl bych, že 
ten kolos, jakým Tříkrálová sbírka bezpochyby je, má poměrně jasné 
pravidlo – pomoc lidem v nouzi. Je však třeba dodat, že ta nouze, 
potřeby lidí, kteří potřebují pomoc, jsou v každé oblasti trochu jiné. 
V naší břeclavské Charitě použijeme výtěžek ze sbírky na podporu 
farních charit. V letošním roce to budou Nikolčice, Charvatská Nová 
Ves, Křepice, Moravská Nová Ves, a Novosedly, které jsou jakousi 
naší prodlouženou rukou a starají se o potřebné přímo ve svých 
obcích. Velká část podpoří naše Dobrovolnické centrum, protože bez 
dobrovolníků nemůže fungovat žádná charita, a nějaké procento 
poputuje i na naše humanitární projekty,“ odpovídá na nejčastější 
otázku koledníků ředitel Oblastní charity Břeclav Ing. Josef Gajdoš.

Největší část prostředků však v letošním roce poputuje na Charitní 
záchrannou síť a Fond individuální pomoci jednotlivcům. „A zase je 
ten princip velice jednoduchý – pracovnice záchranné sítě pomáhají 
lidem, kteří propadli všemi ostatními službami a nedostává se jim 
potřebné pomoci od jiné instituce či organizace. A možná byste 
nevěřili, jak jednoduché to dnes je, nedovolat se pomoci. Tento pro-
jekt se stále ještě rozjíždí, ale skvěle spolupracujeme s pracovníky 
sociálních odborů v našich městech, kteří nás sami oslovují a žádají 
si naše „síťařky“, když je potřeba. Jejich největší předností je čas, 
který klientům mohou dát, aby společně našli řešení jejich problémů. 
A samozřejmě potřebují mít i fond, ze kterého mohou čerpat, když je 
potřeba zajistit lidem v akutní nouzi i hmotné potřeby,“ vyzdvihuje 
důležitost projektu ředitel Gajdoš s tím, že právě na Charitní záchr-
annou síť se obrací čím dál více klientů, především z řad samoživitelů 
s dětmi, osamocených seniorů, rodin s postiženými dětmi, lidí bez 
domova a další.

Ve stejném termínu, kdy se uskuteční tradiční tříkrálová kole-
da, budou umístěné i statické kasičky na veřejných místech, jako 
například na obecních či městských úřadech a v prodejnách Jednoty 
Coop. Je to varianta pro případ, že tři krále s kasičkou nezastihnete. 
Další možností je přispět přes webové stránky www.trikralovasbirka.
cz nebo přímo na účet Tříkrálové sbírky s variabilním symbolem pro 
podporu Charity Břeclav:

Číslo účtu: 66008822/0800
Variabilní symbol: 777966300

Děkujeme za podporu a věříme, že dobrý skutek v podobě 
příspěvku do tříkrálové pokladničky bude pro vás tím nejlepším 
začátkem nového roku. 

 Dáša Kokešová a tým chariťáků z Oblastní charity Břeclavi

Pálavská bajka
Oldřich Damborský

Bílá paní ležící na sófa
dlouhé nekonečné roviny,

vítr dává sněhu nepopsané noviny
a tváří se jako vševědoucí prófa.

Ve sklepení zanešená studna,
slepá oka střílen slzí,
studentka laň už brzy

bude maturovat z jara, už brzy.

V zrcadle Mušovských jezer
se vzhlíží samolibá luna,

sova šeptá orlovi: Tuhle si neber,

buď svobodný ve svém rozletu
však vždy se vrať do přírody lůna

a buď jasnozřivý jako stovky Hamletů.

Pozdvihování
Oldřich Damborský

Na révech vinohradu bílé peří
v úvrati hlíny zmrzlý plevel,

kdo nepoznal letní dřinu, neuvěří,
že láska k vínu není jen denním chlebem.

Na větévce moruše šedivý vrabec
v boudě vinohradu pospávají motyky
a Bacchus, Bůh vína, drží svůj palec
nad touto krajinou beze vší námitky.

Z olověného nebe se spouští soumrak
a zpěv ve sklepích dává smutku na frak,
když jiskří spolu se zlatým vavřinečkem.

Tam pod kvelbem je pohoda a teplo
a každému je jasné, aniž by se řeklo,

že nikdo není při tom pozdvihování béčkem...
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SPORT

Podzim v  CELTICu 
Mužstvo CELTICU pod vedením trenérů Libora Macheka a Jarosla-
va Otáhala nenavázalo na výbornou jarní formu a v podzimní části 
sezony skončilo na 11. místě 14členné tabulky. Týmu se nepodařilo 
zachytit začátek sezony. V posledních letech nám dělají problém 
hody, které jsou týden před prvním mistrovským zápasem (měli jsme 
letos v týmu 3 stárky), dále dovolené, otevřené sklepy a následné 
vinobraní. Z těchto důvodů nám v zápasech často chyběli důležití 
hráči. Postupem sezóny se však hra lepšila a na konci podzimu se 
nám podařilo dobře odehrát několik zápasů včetně derby s Kobylím 
a Velkými Pavlovicemi. A v posledním kole jsme v dosti oslabené 
sestavě remizovali na půdě vedoucího týmu soutěže – Mikulova. 
Věříme, že v jarní části sezony budeme pokračovat ve zlepšených 
výkonech a mužstvo se posune do vyšších pater tabulky.

Výsledky Muži OP
Bořetice – Podivín  3:2
Moravský Žižkov – Bořetice  7:2 
Bořetice – Hustopeče  1:3
Křepice – Bořetice  3:0
Bořetice – Přibice  0:1
Ivaň – Bořetice  4:1
Charvatská N. Ves – Bořetice   3:2
Bořetice – Nosislav  9:1
Přítluky – Bořetice  3:2
Bořetice – Hlohovec  4:1
Kobylí – Bořetice  1:3
Bořetice – V. Pavlovice B/Starovičky  3:3 
Mikulov – Bořetice  2:2

1. Mikulov 13 8 5 0 42:15 29

2. Charvátská Nová Ves 13 8 2 3 35:23 26

3. Ivaň 13 7 4 2 36:23 25

4. Hustopeče 13 7 2 4 35:18 23

5. Přítluky/Lednice B 13 7 2 4 36:26 23

6. Moravský Žižkov 13 7 1 5 29:28 22

7. V. Pavlovice B/Starovičky 13 6 3 4 27:21 21

8. Přibice 13 5 5 3 27:20 20

9. Křepice 13 5 1 7 27:26 16

10. Nosislav 13 4 3 6 34:39 15

11. Bořetice 13 4 2 7 32:34 14

12. Kobylí 13 4 2 7 26:32 14

13. Hlohovec 13 3 0 10 14:36 9

14. Podivín 13 0 0 13 6:65 0

Již třetí sezonu máme společnou mládež s TJ Sokol Kobylí (bližší 
info k mládeži v článku pana Jiřího Huslíka). Jen bych zmínil, že jsme 
uspořádali nábor do minipřípravky (děti 5–7 let). Tohoto náboru 
se zúčastnilo cca 15 dětí. Nyní tréninky minipřípravky v Bořeticích 
pravidelně navštěvuje 8–12 dětí.

Závěrem bych všem hráčům, trenérům, fanouškům a funkcioná-
řům poděkoval za činnost v uplynulém roce. Všem také přeji hezké 
svátky a do nového roku hlavně zdraví a ať nám fotbal dělá radost.

 Luděk Gloza, TJ Sokol Bořeticei

Podzim v Kobylí, v Bořeticích  
a na Vrbici… 
Dlouhou podzimní sezónu, která započala již v polovině srpna a kon-
čila prvním listopadovým víkendem, nám zpříjemnily barevné a pře-
vážně slunné dny. Jak hráči, tak fanoušci si mohli zeleného trávníku 
dostatečně užít díky přívětivému a teplému počasí. 

Hned na úvod bych chtěl zmínit, že hrajeme na třech fotbalo-
vých hřištích. Například starší žáci využívají k domácím utkáním 
především fotbalové hřiště na Vrbici, stejně tak kobylský B-tým 
mužů, a sehrál tu na podzim také jedno utkání dorost. Je naší 
snahou zachovat fotbal i na tomto hřišti a proběhlá utkání s ně-
kdy až překvapující návštěvností, jsou reálným důkazem, že tato 
cesta s vytížením hřišť ve třech dědinách je správná. Děkujeme 
všem fanouškům a návštěvníkům, kteří nás přišli do Kobylí, Bo-
řetic a na Vrbici divácky podpořit. Jak se nám na podzim tedy 
dařilo?

Dorost 
Družstvo dorostu hraje již druhým rokem krajskou soutěž, kterou 
předloňskou sezónu vybojovala legendární parta okolo kapitána 
„Buryho“, ze které někteří hráči působí v mužských týmech Kobylí či 
Bořetice. Žel aktuální družstvo dorostu nedokáže navázat na tento 
úspěch. Ve vyrovnaných zápasech nedokáží udržet hru a nedaří se 
proměňovat šance, to stojí citelné ztráty bodů, které tak se čtyřmi 
získanými body znamenají spodek tabulky. Je jasné, že jaro bude 
probíhat ve znamení tvrdých bojů pro udržení se v krajské soutěži. 
Přejme klukům, aby to udrželi.

Dorostenci mají od trenéra Kryštofa Řačáka do začátku roku volno 
a následně je čeká „Zimní liga“, kterou sehrají na UT v Mikulově 
s Velkými Pavlovicemi, Mikulovem, Charvátskou N. V. a Velkými Bí-
lovicemi. První utkání proběhne v neděli 18. 2. 2024.
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1 TJ Sokol Dambořice 13 12 0 1 72:11 36

2 FC Hustopeče 13 11 1 1 61:10 34

3 Mutěnice/Dubňany 13 11 0 2 91:10 33

4 FKM Podluží 13 9 1 3 53:13 28

5 Hroznová Lhota/Lipov 13 8 2 3 41:28 26

6 SK Krumvíř 13 7 1 5 55:25 22

7 TJ Kordárna Velká nad Veličkou 13 5 3 5 40:37 18

8 SK Žarošice 13 5 2 6 30:38 17

9 Újezd/Křenovice 13 5 1 7 28:41 16

10 TJ Starý Poddvorov 13 4 1 8 33:72 13

11 TJ Slavoj Velké Pavlovice 13 3 2 8 36:55 11

12 TJ Slavoj Rohatec 13 1 2 10 19:72 5

13 Kobylí/Bořetice 13 1 1 11 17:64 4

14 Hovorany/Čejkovice 13 0 1 12 13:113 1

Starší žáci
Starší žáci pod vedením trenérů Pavla Blažeje a Josefa Kani ne-
vstoupili do své ligy nejšťastněji. Nejdříve odložené utkání s Lan-
žhotem pro nepřizpůsobilost hřiště v Lanžhotě, následně konečná 
remíza s Krumvířem v domácím utkání, kde v prvním poločase byli 
naši jasně dominantnějším družstvem a vedli 2:0. To lze považo-
vat za zbytečnou ztrátu bodů. Následovala série vítězství, kterou 
přerušil až právě Lanžhot v odloženém utkání. Po další ztrátě 
bodů s vedoucím Mikulovem, který v sezóně neprohrál, a prohře 
s Nosislaví je kobylsko-bořetické družstvo na pěkné čtvrté příčce. 

Kluci se nechystají zahálet a v zimním období sehrají halovou ligu 
OFS ve Valticích, která se skládá s pěti základních turnajů a jedno-
ho finálového. Zde se v tělocvičně střetnou s týmy jako je Lednice, 
Veselí nad Moravou, Miroslav, Horních Heršpice, ap.

1 Mikulov A 10 10 0 0 51:2 30

2 Lanžhot 9 7 1 1 53:5 22

3 Nosislav/V. Němčice 9 7 1 1 36:8 22

4 Kobylí/Bořetice 10 6 1 3 34:13 19

5 Krumvíř 10 4 2 4 24:14 14

6 Popice 9 4 1 4 19:18 13

7 MSK Břeclav B 10 3 2 5 21:43 11

8 Pohořelice 9 3 0 6 24:21 9

9 Ivaň/Vranovice 10 3 0 7 21:34 9

10 Hustopeče B/H. Bojanovice 10 2 0 8 14:57 6

11 Podivín 10 0 0 10 5:87 0

 
Mladší žáci
V mladších žácích (u kormidla Jiří Huslík) máme 14členné druž-
stvo složené ze tří ročníků. Kluci si v podzimní sezóně vedli skvěle. 
Ze 13 utkání zvládli 10 odehrát ve vítězném módu. V tabulce si 
drží třetí příčku se ztrátou dvou bodů na pozičně druhý Krum-
víř. V čele tabulky je Mikulov, který dominuje v obou žákovských 
kategoriích. 

Kluci jsou šikovní a věřím, že nám ta forma vydrží i v jarní části 
soutěže. Teď ale kluky čeká, stejně jako starší žáky, pět kol halové 
ligy ve Valticích. Loni získali bronz, tak uvidíme letos, jestli stupně 
vítězů v této halovce znovu obhájíme.

1 Mikulov A 13 11 2 0 108:4 35

2 Krumvíř 13 10 2 1 91:18 32

3 Kobylí/Bořetice 13 10 0 3 59:15 30

4 MSK Břeclav B 13 8 2 3 40:14 26

5 Lanžhot 13 8 1 4 60:28 25

6 Šitbořice 13 8 1 4 46:24 25

7 V. Němčice/Nosislav 13 7 2 4 63:18 23

8 Pohořelice 13 5 1 7 36:36 16

9 Popice 13 5 1 7 40:43 16

10 Podivín 13 3 0 10 31:74 9

11 Charvátská Nová Ves 13 3 0 10 27:87 9

12 Dolní Dunajovice 13 3 0 10 18:82 9

13 Mikulov B 13 2 0 11 13:64 6

14 MSK Břeclav C 13 2 0 11 9:134 6

Přípravky
Pro starší přípravku pod vedením Luboše Dufka s Karlem Kašubou, 
nebyla podzimní část proti silným soupeřům procházka růžovým 
sadem. Z 11 utkání dokázali hráči U11 překonat pouze dva celky. 
Ano, to není výsledek, který zaujme, ale na druhou stranu musíme 
vzít k úvahu množství a různorodost naší základny. Je pro nás prio-
rita, aby v přípravkách dostaly všechny děti stejnou šanci si zahrát 
v utkáních, nehledě na výsledek, který je spíše takovou třešničkou 
na dortu. Nechceme, aby děti končily v přípravkách s fotbalem a vra-
cely se až v dorostu. Ve starší přípravce se bavíme o celkem velké 
skupině až 20 dětí. Žel ne všichni přistupují k týmové hře, tak jak by 
měli a stává se, že především na venkovní utkání, hráči jednoduše 
nejedou. Tohle je takový apel na rodiče, a to ve všech přípravkových 
kategoriích – podpořte více své děti, učte je zodpovědnosti…
Mladší přípravka prošla svou soutěží bez porážky. V celém okresním 
přeboru se našel pouze jediný soupeř, který sehrál s mladší příprav-
kou Bořetice/Kobylí vyrovnané utkání, a to bylo sdružené družstvo 
Vranovice/Ivaň kde výsledek skončil výhrou našich 13:12. Družstvo 
trénují Michal Dufek, Martin Huslík a Pavel Doležal.

Fotbalová školička sbírala své první zkušenosti pod taktovkou tre-
nérek Venduly Zapletalové a Markéty Novákové na turnajích „Žijeme 
hrou.“ Jeden z těchto turnajů jsme pořádali i u nás v Kobylí. Turnaj 
byl skvělý a věřím, že hráči, trenéři, rodiče a pořadatelé si nedělní 
zářijové dopoledne, kdy turnaj probíhal, náležitě užili. Jsme si vědomi, 

Mladší žáci na jedodenním soustředění na Pálavě,  
foto TJ Sokol Bořetice
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jak je důležité mít velkou základnu a proto, kvůli komfortnosti, začala 
v průběhu podzimní sezóny v návaznosti na nábor nových dětí, také 
fungovat školička na hřišti v Bořeticích. V kategorii těch nejmenších 
tak máme v rámci spojení Kobylí/Bořetice až 30 dětí.

Ještě bych chtěl zmínit, že v průběhu roku 2023 děti především 
z přípravek mohly využívat speciální tréninky metodou Coerver Coa-
ching. Tyto individuální tréninky pod vedením trenéra Radka Trávníka 
slouží k osobnímu rozvoji hráče a proběhly za sezónu vždy v cyklech 
10 tréninkových jednotek.

Pro přípravky se chystá přes zimu několik turnajů či přátelských 
utkání. A tak ještě pozvánka na halové turnaje pro přípravkové ka-
tegorie (U9, U11) a kategorii mladších žáků (U13), které pořádáme 
tradičně v zimních termínech ve sportovní hale Velké Pavlovice.

Termíny turnajů
13. ledna 2024  U11
14. ledna 2024  U9
27. ledna 2024  U13
24. února 2024  U9
25. února 2024  U11

S přáním příjemně prožitých vánočních svátků a dobrého vykročení 
do nového roku…

 Jiří Huslíki

Mladší přípravka, foto TJ Sokol Bořetice Starší přípravka, foto TJ Sokol Bořetice

Fotbalová minipřípravka, foto TJ Sokol Bořetice

Pohled z Prvního boří
Oldřich Damborský

Sedím s ryšavým psem
na stráni Prvního boří,

zlatá řeka listí se valí úvozem
a bledé slunce se podzimu koří.

Viniční terasy shazují měď a cín
podvečerní oblohy, padá do údolí,

letní lásky zhořkly jako blín
a nic je v modré dálce nezabolí.

Je skončeno, hrozny došly k údělu
proměnit se v perlivý mok,

na nebi vidím spoustu padlých andělů
a jen mrazivý vítr  je jejich sok.

Za zády mám psů pomníčky
jména napsaná stříbrem a zlatem,

tomu mému se ještě rozšiřují zorničky,
když vidí srnky běžet blátem...

Ledňáček (A. Vojtkovi)
Oldřich Damborský

Ledňáček na větvičce
sleduje tok ledové Dyje,

slunce se podobá bledé svíčce
a za mraky se skryje.

Ledňáček náhle frnkne
před dravcem, orlem mořským,
větvička se třese, orel mrkne

a dívá se z výšky božsky.

Z větvičky padá peří sněhu
a snáší se do rezavých stébel,

srny hledají v křoví něhu
a zima dává větru ostrý befel.

Ať vše mrzne v ledovém království
zatímco se držíme v palčácích,

mít teplé soucitné srdce, to je tajemství,
jež zná i ledňáček na zem nožky kladoucí.
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Plán kulturních akcí 2024
MĚSÍC NÁZEV AKCE POŘADATEL DATUM

LEDEN

Tradiční tříkrálová sbírka Farnost 7. ledna

Myslivecký ples Myslivci 13. ledna

Farní ples (v Kobylí) Farnost 19. ledna

Krojový ples Chasa 27. ledna

ÚNOR
Kravihorský ples Republika Kraví hora 10. února

Dětský maškarák TJ SOKOL BOŘETICE 25. února

BŘEZEN

Bořetická uzlovačka SDH Bořetice 2. března

Přednáška Nástrahy internetu Kulturní komise (dále jen KK) 5. března
Sběr železného šrotu SDH Bořetice 23. března

Hodnocení vín Republika Kraví hora 24. března

Velikonoční výstava vín Republika Kraví hora 31. března

DUBEN
Jarmark v ulicách KK 13. dubna

Pálení čarodějnic KK 28. dubna

KVĚTEN
Den otevřených sklepů Republika Kraví hora 25. května

Turnaj tenisového klubu Tenisti 25. května

ČERVEN

Den dětí KK + spolky 1. června

Letní družební turnaj Tenisti 15. června

Táborák na zakončení školního roku Farnost 25. června

ČERVENEC
Big Head Open Tenisti 20. července

Pouť ke sv. Anně Farnost 28. července

SRPEN

Stavění máje Chasa 2. srpna

Předhodovní zpívání Svodničan + KK 3. srpna

Hody Chasa 4.–6. srpna

Noční otevřené sklepy Republika Kraví hora 10. srpna

Zarážení hory Republika Kraví hora 17. srpna

ZÁŘÍ

ŘÍJEN
Běh za burčákem KK + SSRKH + SDH Bořetice 5. října

Drakiáda SDH Bořetice 30. října

LISTOPAD

Lampionový průvod KK + SDH Bořetice 1. listopadu

Putování za mladým vínem Republika Kraví hora 2. listopadu

Dušičková pobožnost Farnost 3. listopadu

Setkání se seniory KK 24. listopadu

PROSINEC

Vánoční jarmark KK 7. prosince

Mikuláš v kostele Farnost 8. prosince

Žehnání vína Republika Kraví hora 29. prosince
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Manželé Diblíkovi odchází do zaslouženého důchodu
Někteří lidé se v našich životech jen letmo mihnout, jiní v nich zůstá-
vají dlouhá léta. Jedni z takových jsou i manželé Diblíkovi, kteří se 
několik desetiletí starali o naše rodiče, o nás i o naše děti. Není mezi 
námi asi nikdo, kdo by jim nepřál odpočinek a zasloužený klid, a pro-
to jsme se ve středu 29. listopadu 2023 vydali spolu se starostou 
Františkem a místostarostou Jirkou poděkovat za ta dlouhá léta 

a péči, kterou nám všem věnovali. Poděkování předcházelo focení 
jejich bořetických pacientů, kde zdaleka nejsou všichni, ale vyvolaná 
fotografie jim udělala opravdu velkou radost. 

Ještě jednou děkujeme za ta léta a jejich péči.

 Klára Otáhalová, bývalá pacientkai

V sobotu 11. 11. 2023 v 11 hodin jsme se fotili na  
děkovnou fotku, foto V. Nováková

Společnou fotku jsme manželům Diblíkovým předali,  
foto K. Otáhalová
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Fotogalerie

Na setkání seniorů vystoupily děti ze ZŠ s krásným 
programem, foto J. Michna

Po dlouhých letech jsme měli na jarmarku pravou zimní 
atomosféru, foto K. Michnová

Na konci listopadu proběhlo setkání se seniory,  
foto J. Michna

Přípitek s panem starostou na setkání se seniory,  
foto J. Michna Vystoupení našich dětí na jarmarku, foto K. Otáhalová



Nástrahy
internetu

KULTURNÍ KOMISE
OBCE BOŘETICE

ZVE NA PŘEDNÁŠKU

přísálí KD v Bořeticích
úterý 5. 3. 2024 v 17.00
vstupné ZDARMA

...podvodné e-maily, SMS,
bazarové portály, legendy –
americký lékař či voják apod.

Na internetu si
dávejte pozor!

Přednáší por. Ing. Bc. Miroslav Měchura MBA, LL.M.,
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 Podnikám, vykonávám příležitostnou činnost nebo pronajímám? 
 

 
 

 Co musím dělat, když „jen“ pronajímám byt (dům)? 

 Z nájemného zaplatíte daň z příjmů podle § 9 zákona o daních z příjmů, a to z rozdílu mezi 
příjmy a skutečnými výdaji, nebo paušálními výdaji ve výši 30 % (ale nejvýše 600 000 Kč). 

 V případě krátkodobého nájmu (do 48 hodin) budete platit DPH stejně jako poskytovatelé 
ubytovacích služeb. Dlouhodobý nájem je od DPH osvobozen. Více v informaci Finanční správy. 

 Pokud jde o krátkodobý nájem do 60 dnů, nájemce v dané obci není hlášen k pobytu a obec 
zavedla místní poplatek z pobytu, vyberete od nájemce tento poplatek a zaplatíte ho obci. 

 Z nájemného nebudete platit pojistné na sociální zabezpečení a zdravotní pojištění. 
 Ve vztahu k cizinecké policii máte stejné povinnosti jako poskytovatelé ubytovacích služeb. 
 Byt (dům) se musí užívat k určenému (schválenému) účelu. 

 
Jak získám správné živnostenské oprávnění? 

Potřebujete živnostenské oprávnění k provozování volné živnosti „Výroba, obchod a služby 
neuvedené v přílohách 1 až 3 živnostenského zákona“, obor 55. Ubytovací služby. 

Nepotřebujete žádné odborné vzdělání. Stačí být plně svéprávný/á a bezúhonný/á. 

Vyplníte formulář ohlášení volné živnosti a podáte ho na kterémkoliv živnostenském úřadu. 
Formulář si můžete stáhnout na webu Ministerstva průmyslu a obchodu (zde). 

Za podání ohlášení zaplatíte správní poplatek 1 000 Kč. Pokud již máte živnostenské oprávnění 
pro jinou činnost, zaplatíte jen 500 Kč. 

Pokud bude vše v pořádku, živnostenský úřad Vám vydá výpis z živnostenského rejstříku. 

ano ano 

ano ano 

ano 

Ubytování nabízíte 
 soustavně, 
 samostatně, 
 vlastním jménem, 
 na vlastní odpovědnost, 
 abyste dosáhli zisku? 
  

Pronajímáte byt (dům), 
jak jsme popsali výše? 

Ubytovali jste jen pár 
lidí a nechali jste toho? 

Podnikáte a potřebujete 
živnostenský list, jinak 
podnikáte nelegálně. 

Nejde o podnikání = 
nepotřebujete 
živnostenský list. 

Vykonali jste 
příležitostnou činnost. 

Jste v aplikaci 
zaregistrovaní a nabízíte 
ubytování? 

Byli jste v aplikaci 
registrovaní několik 
měsíců? 

Úřady mohou zkoumat, 
jestli šlo o podnikání 
nebo jen příležitostnou 
činnost. 

Poskytli jste ubytování 
přes některou z aplikací? 
Jen výjimečně může jít 
o nájem bytu (domu). 
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Dále se musíte: 

 registrovat k dani z příjmů (na finančním úřadě podle místa trvalého pobytu), 
 vést účetnictví nebo daňovou evidenci, 
 vést evidenci příjmů a pohledávek, pokud uplatňujete paušální výdaje. 

Také musíte platit zálohy na daň, pokud Vaše poslední vyměřená roční daň přesáhla 30 000 Kč. 
Zálohy nemusíte platit, pokud si jako zaměstnanci jen trochu přivyděláváte (pokud základ daně 
z příjmů ze zaměstnání činí alespoň polovinu celkového základu daně). Zálohy také nemusíte platit, 
pokud již ubytování neposkytujete. 

Příjem z příležitostné činnosti je až do 30 000 Kč ročně osvobozen od daně. Pokud Vaše příjmy 
přesahují tuto částku, zdaníte je jako tzv. ostatní příjem (§ 10 zákona o daních z příjmů). Příjem 
můžete snížit pouze o skutečné výdaje (např. nákup věcí z drogerie do bytu/domu). 

 Pokud daň nezaplatíte včas, budete platit úrok z prodlení. Za rok 2020 něco málo 
přes 14 % ročně. Od roku 2021 činí úrok z prodlení ročně 8 % plus repo sazba stanovená 
Českou národní bankou pro první den kalendářního pololetí, v němž jste začali dlužit. 

Pokud nesplníte jiné povinnosti (registrace, podání daňového přiznání), hrozí Vám pokuty. 

Více najdete v zákoně o daních z příjmů a v informaci Finanční správy. 
 

 Daň z přidané hodnoty (DPH) 

Pokud nešlo o příležitostnou činnost, zaplatíte DPH buď jako plátce DPH, nebo jako osoba 
identifikovaná k dani. 

Jak se stanete osobou identifikovanou k dani? Provozovatel aplikace Vám zprostředkuje 
(zajišťuje) zákazníky. Vy mu za každé zprostředkování platíte servisní poplatek. Pokud 
provozovatel aplikace sídlí v zahraničí, stáváte se přijetím služby zprostředkování (zajištění 
zákazníka) osobou identifikovanou k dani. Proto musíte v České republice zaplatit DPH. Běžte 
na finanční úřad podle místa trvalého pobytu a registrujte se jako osoba identifikovaná k dani. 
Budete podávat daňové přiznání a platit (odvádět) DPH. 

Srovnání situace plátce DPH a osoby identifikované k dani v tabulce: 

 Jste plátce DPH? Jste osoba identifikovaná k dani? 
Musíte odvést DPH? Ano, když překročíte obrat 

1 000 000 Kč za 12 měsíců nebo 
když se k DPH dobrovolně 
zaregistrujete. 

Ano, pokud jako ubytovatel používáte 
aplikaci, jejíž provozovatel sídlí mimo 
ČR, a zaplatili jste mu za to servisní 
poplatek.  

Z čeho se platí 
(vypočte) DPH? 

Z úhrady za ubytování 
i ze servisních poplatků. 

Pouze ze servisního poplatku, který 
jste zaplatili provozovateli. 

Podáváte kontrolní 
hlášení? 

Ano. Ne. 

 

 Kvůli správnému uplatňování DPH sdělte provozovateli aplikace své daňové identifikační 
číslo, které Vám finanční úřad přidělí při registraci k DPH. 

Sdílená ekonomika: 
Pronajímám byt přes Airbnb, Booking, … 

Kancelář veřejného ochránce práv, Údolní 39, 602 00 Brno [březen 2023] 
www.ochrance.cz | podatelna@ochrance.cz | (+420) 542 542 888 – infolinka každý pracovní den 8:00–16:00 hodin 
 

Popíšeme povinnosti lidí, kteří si přivydělávají tím, že svůj byt (dům) krátkodobě pronajímají přes 
on-line platformy tzv. sdílené ekonomiky (třeba Airbnb, Booking, …). Vysvětlíme rozdíl mezi 
ubytovací službou a nájmem. Objasníme, zda potřebujete živnostenské oprávnění a jak ho získat, 
které daně budete platit, zda musíte zaplatit pojistné na sociální zabezpečení a podobně. 

 Poskytuji ubytovací služby v režimu sdílené ekonomiky? 

Ano, pokud zákazníky (ubytované lidi) získáváte pomocí některých aplikací pro chytré telefony 
(a další zařízení) a za ubytování od nich dostanete zaplaceno (objednání, ubytování i platba 
většinou proběhnou bezhotovostně přes aplikaci). Za užívání aplikace musí ubytovatel (Vy), 
zákazník nebo oba zaplatit „servisní“ poplatek provozovateli aplikace. Jeho výše zpravidla závisí 
na ceně ubytování. Situaci shrnuje diagram: 

 
 

 Poskytuji ubytovací služby nebo pronajímám byt (dům)? V čem je rozdíl? 
 

 

ubytovací služba  nájem 
Ubytováváte opakovaně více různých zákazníků 
na krátkou dobu (zpravidla dny, týdny). 

 Nájem dohodnete jednou na delší dobu 
(měsíce, rok). 

Zákazník přijel kvůli rekreaci nebo krátkodobé 
práci. 

 Nájemce (s rodinou) potřebuje trvalejší 
bydlení. 

Nabízíte doprovodné služby (ložní prádlo a jeho 
výměna, úklid, snídaně nebo nákup potravin). 

 Neposkytujete doprovodné služby. 

Zákazník neprovádí (nezajišťuje) běžnou údržbu 
ani drobné opravy bytu (domu). 

 Nájemce provádí (zajišťuje) běžnou údržbu 
a drobné opravy bytu (domu). 

V nabídce máte obvykle cenu za den nebo týden 
(může se lišit v sezóně a mimo ni). 

 V nabídce máte cenu nájmu za měsíc nebo 
delší dobu. 

ubytovatel zákazník mobilní aplikace 

ubytování 

objednávka 
a platba 
za ubytování 

servisní 
poplatek 

servisní 
poplatek 
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 Pokud nemáte živnostenské oprávnění, podnikáte nelegálně. Přesto máte stejné 
povinnosti jako podnikatelé, navíc Vám však hrozí sankce a nemůžete využívat některých 
výhod. 

Více najdete v živnostenském zákoně a v Rádci (nejen pro začínající) podnikatele. 
 

 Co si musím zařídit kromě živnostenského oprávnění? 
 

 
 

 Daň z příjmů 

Platba za ubytování je Vaším příjmem, ze kterého většinou musíte zaplatit daň z příjmů. 

Když podnikáte (s živnostenským listem i bez něj), musíte tento příjem zdanit jako příjem 
z podnikání, pokud jste si vedle případného zaměstnání přivydělali více než 6 000 Kč za rok, 
nebo jste si za rok spolu s jinými příjmy vydělali více než 15 000 Kč. 

Příjem z podnikání můžete snížit o skutečné nebo paušální výdaje. Limity paušálních výdajů: 

 2018 od roku 2019 
máte živnostenské oprávnění 
příjem podle § 7 odst. 1 písm. b) 

60 %, ale maximálně 
600 000 Kč 

60 %, ale maximálně 
1 200 000 Kč 

nemáte živnostenské oprávnění 
příjem podle § 7 odst. 1 písm. c) 

40 %, ale maximálně 
400 000 Kč 

40 %, ale maximálně 
800 000 Kč  

Mám živnostenské 
oprávnění. 

Podnikám bez 
živnostenského oprávnění. 

Provozoval jsem 
příležitostnou činnost. 

Daň z příjmů 
ze samostatné činnosti 
[§ 7 odst. 1 písm. b)] 

Daň z příjmů 
ze samostatné činnosti 
[§ 7 odst. 1 písm. c)] 
 

Daň z příjmů 
z ostatních příjmů  
(§ 10) 

  
místní poplatky 

DPH 

Pojistné na zdravotní pojištění 

Pojistné na sociální zabezpečení 

Stavebněprávní povinnosti, hygienické požadavky a požární ochrana 
 

Povinnosti vůči cizinecké policii 
 

Ochrana spotřebitele 

Odstraňování podnikatelského odpadu 
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Pokud je podnikání Vaší hlavní výdělečnou činností, musíte platit zálohy na pojistné 
na důchodové pojištění a příspěvek na státní politiku zaměstnanosti. Na výši záloh se zeptejte 
na okresní správě sociálního zabezpečení. 

Pokud je Vaše podnikání jen vedlejší činností (např. jako přivýdělek k zaměstnání), platíte pojistné 
na sociální zabezpečení, jen pokud 

 Váš příjem za předchozí rok dosáhne tzv. rozhodné částky (pro rok 2020 83 603 Kč, v roce 
2021 85 058 Kč), na výši záloh se zeptejte na okresní správě sociálního zabezpečení, nebo 

 se k účasti na důchodovém pojištění přihlásíte dobrovolně. 

Okresní správě sociálního zabezpečení podle hlášeného pobytu musíte 

 oznámit zahájení samostatné výdělečné činnosti, 
 platit zálohy na pojistné na důchodové pojištění a příspěvek na státní politiku zaměstnanosti 

podle povahy výkonu této činnosti (hlavní nebo vedlejší), 
 podat každoročně „Přehled o příjmech a výdajích OSVČ za kalendářní rok“. 

Z příležitostné činnosti pojistné platit nemusíte. 

 Pokud pojistné nezaplatíte včas, budete platit penále ve výši 0,05 % dlužné částky za každý 
den prodlení (tj. 18,25 % ročně). Pokud nesplníte jiné povinnosti, hrozí Vám pokuty. 

Více najdete v zákonech o pojistném na sociální zabezpečení, o důchodovém pojištění, 
o nemocenském pojištění a o organizaci a provádění sociálního zabezpečení. 

 

 Stavebněprávní povinnosti, hygienické požadavky a pravidla požární ochrany 

Stavební úřad (obecní úřad obce s rozšířenou působností) nezajímá Vaše živnostenské oprávnění, 
ale „jen“ to, jestli stavbu užíváte k povolenému účelu. Účel stavby vymezuje kolaudační 
rozhodnutí, oznámení o užívání stavby nebo kolaudační souhlas. Pokud daná stavba nevyžaduje 
kolaudaci, platí účel uvedený v povolení stavby. Víc Vám řeknou na stavebním úřadu. 

Ubytovací služby můžete poskytovat ve stavbě kolaudované jako „stavba ubytovacího zařízení“. 
Pokud jde o „stavbu pro bydlení“ (typicky bytový nebo rodinný dům), porušujete zákon a hrozí 
Vám pokuta až 500 000 Kč. Účel užívání stavby můžete změnit jen se souhlasem nebo povolením 
stavebního úřadu. 

 Ke sjednocení praxe stavebních úřadů při posuzování sdíleného nebo krátkodobého 
ubytování vydalo Ministerstvo pro místní rozvoj metodickou pomůcku Poskytování 
ubytovacích služeb ve stavbách určených pro bydlení. 

S hygienickými požadavky Vám poradí na krajské hygienické stanici. 

Kvůli pravidlům požární ochrany zajděte na hasičský záchranný sbor kraje. 

 Více najdete v zákonech o územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon) 
a o ochraně veřejného zdraví, ve vyhlášce o požární prevenci a vyhlášce o technických 
podmínkách požární ochrany staveb. 

 

Kancelář veřejného ochránce práv, Údolní 39, 602 00 Brno [březen 2023] 
www.ochrance.cz | podatelna@ochrance.cz | (+420) 542 542 888 – infolinka každý pracovní den 8:00–16:00 hodin 
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 Musím zajistit odvoz odpadu? 

Ano. Při ubytovávání lidí (tedy při Vašem podnikání) vznikne ve Vašem bytě (domě) komunální 
odpad. Ubytovaným musíte umožnit, aby odděleně odložili papír, plast, sklo, kov a biologický 
odpad. 

Odstraňování odpadu pak zajistíte tak, že  

 uzavřete smlouvu s obcí a využijete její systém nakládání s komunálním odpadem, pokud to 
Vaše obec umožňuje, nebo 

 uzavřete smlouvu přímo se svozovou společností. 

 Pokud nezajistíte řádné odstraňování odpadu, můžete dostat pokutu až 10 000 000 Kč. 

Situaci řešte s obcí, ve které máte byt (dům), v němž poskytujete ubytování. 

Více najdete v zákoně o odpadech. 
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Pokud daň nezaplatíte včas, budete platit úrok z prodlení. Za rok 2020 něco málo 
přes 14 % ročně. Od roku 2021 činí úrok z prodlení ročně 8 % plus repo sazba stanovená 
Českou národní bankou pro první den kalendářního pololetí, v němž jste začali dlužit. 

Pokud nesplníte jiné povinnosti (registrace, podání daňového přiznání), hrozí Vám pokuty. 

Více najdete v zákoně o dani z přidané hodnoty a v Informaci Finanční správy. 
 

 Místní poplatky (z pobytu a za komunální odpad) 

Platit budete, jen když obec poplatek zavede (nemusí) obecně závaznou vyhláškou. Podrobnosti 
najdete ve vyhlášce – většinou je na webu obce. 

Místní poplatek z pobytu 
Pokud někoho ubytujete na dobu nepřesahující 60 dnů, musíte od něj (od každého, koho 
od placení neosvobozuje zákon nebo vyhláška) vybrat poplatek z pobytu a zaplatit ho obecnímu 
úřadu. Platí se za každý započatý den, kromě dne příjezdu. Také musíte vést evidenční knihu. 

Místní poplatek za komunální odpad 
Obecně platí, že pokud v bytě (domě) není nikdo hlášen k pobytu, musíte každý rok obecnímu 
úřadu zaplatit poplatek za komunální odpad za jednoho člověka. Více v letáku Komunální odpad. 

 Pokud některý z poplatků nezaplatíte včas, hrozí Vám zvýšení poplatku až na trojnásobek. 

Více najdete v zákoně o místních poplatcích. 
 

 Pojistné na veřejné zdravotní pojištění 

Zdravotní pojišťovna může dostat informace od finančního úřadu. 

PPookkuudd  ppooddnniikkááttee  (s živnostenským listem i bez něj), jste osobou samostatně výdělečně činnou 
a budete platit pojistné na veřejné zdravotní pojištění (výši pojistného si musíte sami vypočítat). 
Každý rok musíte podat přehled o příjmech a výdajích za kalendářní rok. Pokud ubytování dál 
poskytujete, zeptejte se ve své zdravotní pojišťovně, zda musíte platit zálohy. 

Z příležitostné činnosti pojistné platit nemusíte. 

 Pokud pojistné nezaplatíte včas, budete platit penále ve výši 0,05 % dlužné částky za každý 
den prodlení (tj. 18,25 % ročně). Pokud nesplníte jiné povinnosti, hrozí Vám pokuty. 

Více najdete v zákoně o veřejném zdravotním pojištění a v zákoně o pojistném na veřejné 
zdravotní pojištění. 

 

 Pojistné na sociální zabezpečení 

Úřady správy sociálního zabezpečení mohou dostat informace od finančního úřadu. 

Pokud podnikáte (s živnostenským listem i bez něj), jste osobou samostatně výdělečně činnou 
(OSVČ). Za určitých podmínek (popíšeme) budete povinně účastni na důchodovém pojištění 
a budete platit pojistné na důchodové pojištění a příspěvek na státní politiku zaměstnanosti. 

 Pojistné na nemocenské pojištění ze zákona platit nemusíte – účast na nemocenském 
pojištění je u OSVČ dobrovolná. (Můžete se k účasti přihlásit.) 
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 Musím něco hlásit cizinecké policii? 

Pokud cizince ubytujete za úhradu nebo ubytujete více než 5 cizinců (s výjimkou osob blízkých), 
musíte jejich pobyt oznámit cizinecké policii do tří pracovních dnů po ubytování cizince. Za cizince 
se považuje občan jiného státu než ČR, tedy občan tzv. „třetího státu“ i občan EU. 

Ubytování musí mít přiměřenou úroveň (velikost a hygienické podmínky pro počet ubytovaných). 

Také musíte vést domovní knihu (a uchovat ji 6 let od posledního zápisu). 

 Ohlášení můžete udělat elektronicky – vyplníte formulář přes aplikaci Ubyport (povinné 
pro podnikatele v ubytování) nebo předložením papírového formuláře. 

Pokud nesplníte oznamovací povinnost, můžete dostat pokutu až 50 000 Kč. 

Pokud potřebujete pomoc, běžte na odbor cizinecké policie krajského ředitelství Policie ČR 
podle místa ubytování (hlášeného pobytu cizince). 

Více najdete v zákoně o pobytu cizinců na území České republiky 
 

 Musím dodržovat povinnosti podle zákona o ochraně spotřebitele? 

Ano, pravidla na ochranu spotřebitele musíte dodržovat, pokud podnikáte (s živnostenským listem 
i bez něj). Spotřebitelem je zákazník (zjednodušeně nepodnikající fyzická osoba). 

Musíte například: 

 informovat pravdivě a úplně o ceně nabízené služby a cenu správně účtovat, 
 informovat o povaze poskytovaných služeb, 
 vydat zákazníkovi účtenku, pokud o ni požádá, 
 poučit zákazníka o podmínkách reklamace, reklamace řádně přijímat a vyřizovat, 
 sdělit zákazníkovi, kdo může mimosoudně vyřešit spor mezi Vámi a zákazníkem (Česká 

obchodní inspekce a Sdružení českých spotřebitelů, z. ú.), 
 vyvarovat se nekalých obchodních praktik (více v letáku Ochrana spotřebitele). 

Také nesmíte zákazníky diskriminovat. To znamená, že je nesmíte odmítnout ubytovat nebo je 
jinak znevýhodnit, a to především z důvodu jejich rasy, etnického původu, národnosti, pohlaví, 
sexuální orientace, věku, zdravotního postižení, náboženského vyznání či státní příslušnosti. 

Za diskriminaci se považuje také urážení zákazníků nebo jiné nevhodné jednání, sexuální 
obtěžování a někdy i to, že odmítnete pomoci člověku se zdravotním postižením tak, abyste 
ho mohli ubytovat. 

Při příležitostné činnosti nemusíte splnit povinnosti podle zákona na ochranu spotřebitele, 
ale nesmíte nikoho diskriminovat. 

 Plnění povinností podle zákona na ochranu spotřebitelů a dodržování zákazu diskriminace 
spotřebitelů kontroluje Česká obchodní inspekce. Za porušení Vám může uložit pokutu. 

Více najdete v zákoně o ochraně spotřebitele, v antidiskriminačním zákoně, v letáku 
Ochrana spotřebitele a v Informaci pro prodejce zboží a služeb. 
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777 711 000
www.VinneSklepyNaProdej.cz

Na prodej vinařských nemovitostí se specializujeme! Jan Jordán

Potřebujete prodat rychle a za dobré peníze Váš vinný sklep,

reality@janjordan.cz

vinařství, penzion, apartmánový sklep, či vinohrad?

Nové stany  
pro naši obec 
Projekt VENKOVNÍ ZÁZEMÍ PRO 
KULTURNÍ A SPOLKOVOU ČINNOST – 
BOŘETICE je realizován za podpory 
Místní akční skupiny Hustopečsko, z. s.

Smyslem projektu je podpora venkovních společenských akcí, 
které pořádá obec, popř. některý z místních spolků, a to pro-
střednictvím pořízení tří kusů velkokapacitních stanů i s příslu-
šenstvím.

Projekt

VENKOVNÍ ZÁZEMÍ
PRO KULTURNÍ
A SPOLKOVOU ČINNOST -
BOŘETICE
je spolufinancován Evropskou unií.
Cílem projektu je Podpora projektů konečných žadatelů naplňující cíle SCLLD
příslušné MAS.
Smyslem projektu je podpora venkovních společenských akcí, které pořádá obec,
popř. některý z místních spolků, a to prostřednictvím pořízení tří kusů
velkokapacitních stanů i s příslušenstvím.

EVROPSKÁ UNIE
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova
Evropa investuje do venkovských oblastí
Program rozvoje venkova

Nové stany pro naši obec  
Projekt VENKOVNÍ ZÁZEMÍ PRO KULTURNÍ A SPOLKOVOU ČINNOST – 
BOŘETICE je realizován za podpory Místní akční skupiny Hustopečsko, z. s. 
Smyslem projektu je podpora venkovních společenských akcí, které pořádá obec, popř. 
některý z místních spolků, a to prostřednictvím pořízení tří kusů velkokapacitních stanů i s 
příslušenstvím. 
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Fotogalerie

Z hasičské zbrojnice vyrazily dvě mikulášské družiny, foto T. Langer

Mikuláš s andělem a čertem zavítali také do místní školy, foto M. Poláková


